
SERIÁL
O LIAZu, snahách o jeho 
záchranu v 90. letech, ale 
také o účasti liazů na Ra-
lly Dakar jsme si povídali  
s Pavlem Záleským.
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LÁVKA
Stavba lávky přes dálnici 
D10 byla zahájena slav-
nostním poklepáním zá-
kladního kamene. Stát má 
už letos na podzim.
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POSTUP
Stolní tenisté TJ Sokol Mni-
chovo Hradiště se radují. 
Jejich B tým zvítězil v kraj-
ském přeboru a postoupil  
o patro výš, do divize.
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V sobotu 27. května se bude v Hradišti 
ve velkém stylu vzpomínat na LIAZ

K Pískovně | Mnichovo Hradiště www.veselyvlek.cz

vodní lyžování 
a wakeboarding 
pro každého
Je to opravdu jednodušší, než byste čekali.
Zvládne to opravdu každý, přijďte vyzkoušet.

INZERCE

Vidím to 
optimisticky

Vážení Hradišťáci,
v půli dubna jsem zažil plodný víkend, který bych rád popsal na ná-

sledujících řádcích. V pátek jsem prohodil pár slov na zahájení festivalu 
pěveckých sborů Mnichovohradišťská jarní písnička. Účast byla veliká, 
odhaduji, že za dva dny se vystřídaly na sále 2. základní školy dvě stovky 
zpěváků. Krásný počin našeho pěveckého sboru Zvonky, který tuto akci 
inicioval a organizoval.

V sobotu jsem byl předávat medaile soutěžícím ve sportovním aero-
biku v Mladé Boleslavi. Proč zrovna v Mladé Boleslavi? Protože soutěž 
pro celé Čechy v mladoboleslavské sportovní hale pořádalo mnichovo-
hradišťské Fit Studio. Na dvoudenní akci vystoupilo dle mého odhadu pět 
stovek závodnic.

A v neděli jsem se byl ve zdejší sokolovně podívat na část finálového 
zápasu stolních tenistů. Tentokrát hráli muži, porazili Čelákovice a postou-
pili do vyšší soutěže. Sokolové letí k výšinám.

Víkend mě nabil optimismem. Vidím, že pořád existují lidé, kteří 
dobrovolně organizují, pomáhají a zapojují se. Vytvářejí spolkový život, 
umožňují dětem zasportovat si, zazpívat... Ale nadchli mě i dospělí stolní 
tenisté, kteří jsou perfektní – některým hráčům bylo okolo šedesáti let, 
ale o každý míček bojovali jako zamlada. Inspirativní podívaná. Pořád 
máme kolem sebe lidi, kteří se neváhají zvednout a udělat něco pro sebe, 
ale především pro ostatní. Pořád máme kolem sebe dospěláky, kteří se 
scházejí, aby se poprali o vítězství. To je přesně ten základ komunity  
a občanské společnosti, kterou bychom měli všichni pomáhat stavět.

Vyjmenoval jsem tři akce. Určitě jich o tom zmiňovaném víkendu od 
14. do 16. dubna bylo více, a tak se rovnou omlouvám všem, na které se 
nedostalo. Děkuji ale ještě jednou všem zaníceným jedincům, kteří věnují 
část svého volného času druhým. Právě díky vám to do budoucna vidím 
optimisticky...

Jiří Plíhal, starosta města

A je to tady! V sobotu 27. května do 
Mnichova Hradiště zamíří každý, 
kdo chová v srdci dnes již neexis-
tující značku nákladních vozů LIAZ. 
Velkou celodenní akci, jejímž cílem 
je připomenout význam Libereckých 
automobilových závodů, pořádá 
město společně s Klubem Mn. Hra-
diště s.r.o., Muzeem města Mnicho-
vo Hradiště a organizátory veterán-
ských srazů majitelů vozů Škoda  
a LIAZ. Těšit se můžete na desítky 
veteránů všech výrobních řad, na 
setkání s účastníky Rally Dakar, na 
výstavy, filmové promítání, koncerty 
a mnoho dalšího. Patříte mezi pa-
mětníky? Pak přijďte zavzpomínat. 
Jste mladšího data narození a LIAZ 
vám už nic neříká? Pak se přijďte 
seznámit s podnikem, který naše 
město zásadním způsobem ovlivnil.

Organizátorům se podařilo  
v krátkém čase připravit důstoj-
nou připomínku, která má výrazně 
nadregionální charakter. Přípravy 
přitom byly zahájeny teprve po 
listopadové demolici komínu v bý-
valém areálu LIAZu, na kterou se 
přišly podívat davy lidí. Vše přitom 
takříkajíc zapadlo na své místo –  
v letošním roce si shodou okolností 
připomínáme 70 let od prvního vozu 
vyrobeného v mnichovohradišťském 
závodě po vzniku národního podniku 
Liberecké automobilové závody a 20 
let od sestavení vozu posledního.

„LIAZ, na rozdíl od Škody nebo 
Tatry, neměl jeden domov, jedno 
místo, se kterým by byl pevně spo-

NOVINKASEZNAMTE SE 
S CECILKOU BEZLEPKOVÝ LEŽÁK

GLUTEN FREE
www.pivorohozec.cz
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jený. Generální ředitelství v Jablonci 
nad Nisou, největší montážní závod 
v Mnichově Hradišti, další závody 
ve Zvolenu, Přerově, Mělníku či 
Holýšově... V Mnichově Hradišti se 
však stal nedílnou součástí města  
a významně ovlivnil jeho dnešní podo-
bu. Vzhledem k tomu, kolik místních  
v LIAZu pracovalo, často po celý ži-
vot, jsem si jistý, že dost možná do-
jde i na slzy,“ říká starosta Jiří Plíhal, 
rovněž někdejší zaměstanec LIAZu. 

Akce získala podporu celé řady 
institucí. Záštitu nad ní převzalo Mi-
nisterstvo kultury ČR, středočeská 
hejtmanka Petra Pecková, liberecký 
hejtman Martin Půta, primátor Liber-

ce Jaroslav Zámečník nebo primá-
tor Jablonce nad Nisou Miloš Vele. 
Město našlo rovněž několik desítek 
partnerů, kteří konání 70 let LIAZu  
v Mnichově Hradišti podpořili finanč-
ně. Generálním partnerem akce je 
Nadační fond ŠKODA AUTO.

Podrobněji se s organizací akce 
a největšími lákadly můžete se-
známit uvnitř tohoto čísla. Alespoň 
stručný výčet lákadel však nabízíme 
už na tomto místě. Účastníci akce 
budou mít možnost navštívit areál 
někdejšího LIAZu, prohlédnout si 
dakarské speciály a nechat si po-
depsat jezdce Rally Dakar v čele 
s Jiřím Moskalem, projet se mezi 

jednotlivými dějišti akce historickými 
autobusy Škoda 706 RTO, obdivo-
vat současnou dakarskou techniku, 
prozkoumat fenomén LIAZ z mno-
ha různých úhlů díky nové výstavě 
zpracované městským muzeem,  
sledovat spanilou jízdu liazek měs-
tem, nechat se vyfotit v tematickém 
fotokoutku, vystoupat na věž radni-
ce či kostela a také zakoupit řadu 
propagačních předmětů a suvený-
rů včetně limitované edice mode-
lu SEVA, který byl navržen právě  
u příležitosti 70 let LIAZu v Mnichově 
Hradišti. Rozhodně se máme na co 
těšit! ...4

Martin Weiss
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA 

ZÁKLADNÍ UMĚLECKOU ŠKOLU PŘEVEZME OD KRAJE MĚSTO
Středočeský kraj v posledních letech převádí základní umělecké 

školy na municipality s cílem výhledově neprovozovat tento typ školství. 
Po nedalekých Benátkách nad Jizerou a Mladé Boleslavi, kde již trans-
formace proběhla, se kraj nyní obrátil také na Mnichovo Hradiště. Rada 
tuto možnost uvítala s tím, že díky zřízení vlastní příspěvkové organizace 
ZUŠ bude sto zachovat efektivní spolupráci se školou. Potřebu výrazněji 
do chodu instituce zasahovat však město podle místostarosty Jana Ma-
reše nemá. Členové rady se vyjádřili pro zřízení příspěvkové organizace, 
v dubnu zaujalo stejné stanovisko zastupitelstvo. ZUŠ Mnichovo Hradiště 
by jako příspěvková organizace města měla fungovat od 1. ledna 2024.

TECHNICKÁ ČETA MĚSTA SE DOČKÁ POMOCNÍKŮ
Ve spolupráci s místním úřadem práce se podařilo domluvit zajištění 

pracovních pozic v rámci takzvaných veřejně prospěšných prací. Ale po-
zor, nejedná se o obecně prospěšné práce, které jsou nařízeny soudem 
jako určitá forma trestu. Pracovníci VPP jsou převážně osoby se ztížený-
mi podmínkami při hledání zaměstnání, kterým tímto způsobem město 
pomáhá zachovat pracovní návyky. Dvě pracovní pozice budou zařazeny 
pod technickou četu, kde budou noví zaměstnanci provádět méně kvali-
fikované práce při údržbě veřejných prostranství, úklidu či údržbě veřej-
ných budov a komunikací. Na mzdové náklady bude přispívat po dobu půl 
roku Úřad práce.

OSADNÍ VÝBOR DOBRÁ VODA BYL OFICIÁLNĚ JMENOVÁN
Na základě voleb v místní části Dobrá Voda určili zastupitelé členy 

zdejšího osadního výboru. Předsedou se stal Jan Füši, členy Martin Mi-
keš a František Bártička. Osadní výbor Dobrá Voda byl ze všech mnicho-
vohradišťských osadních výborů sestaven jako poslední - zprvu se zdálo, 
že se místním nepodaří postavit dostatečný počet kandidátů. To se však 
dodatečně povedlo.

DOHODA O VZÁJEMNÉM VYPOŘÁDÁNÍ ZÁVAZKŮ 5. ETAPY VÝ-
STAVBY ZA ZÁMKEM UZAVŘENA

Město a developer, který realizoval výstavbu v Hněvousicích za zám-
kem, se domluvili na vzájemném vypořádání závazků. Developer se již 
dříve zavázal, že před dokončením 5. etapy výstavby zajistí na vlastní 
účet opravu místní komunikace č. 4c (mezi statkem a silnicí III/26813), 
kterou během stavby užíval. Dohodu, jejímž předmětem jsou převody in-
frastruktury, terénních úprav a mimo jiné také platba ve výši 3,3 milionu 
Kč právě na realizaci rekonstrukce výše uvedené komunikace na účet 
města, zastupitelé posvětili. Oprava zmiňované komunikace od pondělí 
17. dubna probíhá. Očekává se, že hotovo bude ještě v dubnu.

ULICE JANA ŠVERMY SE ZATÍM PŘEJMENOVÁVAT NEBUDE
Rada i zastupitelstvo se v dubnu zabývaly podnětem na přejmenová-

ní ulice Jana Švermy. Navrhovatel změnu názvu inicioval kvůli odkazu na 
komunistického poslance, politika a člena ÚV KSČ Jana Švermu ve snaze 
odstranit z veřejného prostoru ideologický nános komunismu. Radní si vy-
žádali vyjádření komise pro kulturu, cestovní ruch a letopisectví, jejíž sta-
novisko však bylo nedoporučující - komise upozornila na praktické kom-
plikace, které by změna přinesla pro majitele nemovitostí a podnikatelské 
subjekty, které tu mají sídlo, dále upozornila, že k přejmenování ulice se 
nepřikročilo ani v roce 1990, kdy docházelo k přejmenování některých ulic 
spojených se jmény komunistických představitelů a v neposlední řadě při-
pomněla účast Švermy v protifašistickém odboji. Proti přejmenování bylo 
18 zastupitelů, dva další se hlasování zdrželi.

MAP MNICHOVOHRADIŠŤSKO BY MĚL POKRAČOVAT
Projekt MAP Mnichovohradišťsko je už roky klíčovým hráčem na poli 

regionálního vzdělávání. Propojuje formální i neformální vzdělavatele  
s inspirativními osobnostmi, rodiči a veřejností a nad řadou témat z oboru 
rozdmýchává plodnou diskusi. Zastupitelé v dubnu schválili anotaci pro-
jektu MAP IV Mnichovohradišťsko a podání žádosti o dotaci z Operačního 
programu Jan Amos Komenský, ze kterého by činnost MAPu měla být  
v nadcházejícím období financována.

Kriminalita v prvním 
čtvrtletí roku 2023

Kriminalita na Mnichovohradišťsku  
v prvním kvartále roku 2023 poklesla 
a v objasněnosti policisté z Obvodní-
ho oddělení Mnichovo Hradiště opět 
obsadili jednu z předních příček  
v celém Středočeském kraji. Od  
1. ledna do 30. března 2023 došlo 
na území Mnichova Hradiště k 83 re-
gistrovaným trestným činům, z nichž 
policisté do konce měsíce března 
objasnili 40 případů. Objasněnost 
tedy činila 48,20 %, přičemž celore-
publikový průměr je 32,6 %. 

Policisté nadále evidují pokra-
čování trendu, jenž se vyznačuje 
přesouváním nelegálních aktivit do 
kyberprostoru.  Tato činnost zaujímá 
podstatný podíl ve struktuře trestné 
činnosti. Statistika naznačuje, že od 
začátku roku 2023 byl každý třetí 
trestný čin spáchán v kyberprostoru.  
Policisté proto pravidelně vybízejí  
k obezřetnosti nejen při nakupování 
na internetu, ale i při dalších aktivi-
tách na internetu. 

Dále policisté z Obvodního od-
dělení Mnichovo Hradiště řešili za 
stejné období 446 přestupků, ať již 
v oblasti dopravy, majetku nebo ob-
čanského soužití. (jp)

Realizace „brány do Českého ráje“ začíná, 
po 40 letech opět propojí Hradiště s Horkou
V pondělí 3. dubna se Husova alej 
stala dějištěm slavnostního setkání, 
jehož součástí bylo poklepání zá-
kladního kamene lávky přes dálnici 
D10. Projekt diskutovaný již od 80. 
let, kdy došlo k přetnutí krajiny v oko-
lí města dálnicí, se začíná realizovat 
díky významné podpoře Nadačního 
fondu ŠKODA AUTO (NFŠA) a Stát-
ního fondu dopravní infrastruktury 
(SFDI). Dodavatelem stavby za 36 
milionů Kč včetně DPH je liberecká 
stavební firma BREX, podobu lávky 
navrhl AP atelier architekta Josefa 
Pleskota.

Setkání, jež se odehrálo na sa-
mém konci západní části aleje těsně 
nad dálnicí, zahájil starosta Jiří Plí-
hal. Ten přivítal vážené hosty, mezi 
nimiž nechyběl Václav Bernard, po-
slanec a náměstek ministra dopravy, 
či současní i bývalí zastupitelé měs-
ta a také zástupci subjektů zapoje-
ných do projektu a v neposlední řadě 
poslanec a 2. místostarosta města 
Ondřej Lochman.

Lochman připomněl, že o zá-
sluhy na tom, že se projekt podařilo 
posunout až na práh realizace, se 
dělí občané města, NFŠA a stát. 
Občané, protože mnozí z nich téma 
lávky během let znovu a znovu 
vraceli na stůl, a to například i při 
zapojení veřejnosti do tvorby stra-
tegických dokumentů města, NFŠA, 
který přispěl na projektovou přípravu  
a díky němuž se věci daly do pohybu,  
a stát, který nákladnou investiční 
akci z velké části zafinancoval pro-
střednictvím SFDI.

„Jsem moc rád, že tady ta lávka 
bude. Víte, dříve jsem byl zvyklý dál-
nici přebíhat, ale dnes už jsou auta 
rychlejší a noha přes svodidlo se mi 
také už nepřehazuje tak dobře, tak 
se na tu lávku moc těším,“ vtipkoval 
před poklepáním základního kame-
ne mnichovohradišťský rodák a ně-
kdejší místostarosta Jaroslav Koloc, 
který se snažil po desetiletí najít pro 
stavbu lávky podporu.

Jak zmínil člen správní rady 
Nadačního fondu ŠKODA AUTO 
Martin Hrdlička, stavba dálnice 
přinesla mnoho dobrého, ale také 
mnohá negativa. A právě možnost 
tato negativa částečně napravit 

NFŠA na projektu zaujala. „Rádi 
podporujeme smělé vize a náročné 
projekty, rádi podporujeme počiny, 
které se inspirují historií. Dálnice 
mnohde necitlivě přetnula historické 
cesty a lidé se museli přizpůsobit. 
Myslíme si, že stojí za to tyto his-
torické omyly napravovat,“ dodal 
ředitel NFŠA Ladislav Kučera.

Lávka po svém dokončení letos 
na podzim nabídne příjemné spojení 
s místními částmi Lhotice a Dobrá 
Voda a také napojení na Boseň či 
Kněžmost. Její význam tak bude 
nejen rekreační, ale také dopravní. 
Realizace lávky tak spadá do snah 
Mnichova Hradiště zpřístupňovat 

krajinu v okolí města a činit ji 
prostupnější.

A proč se o lávce v Mnichově 
Hradišti uvažuje jako o „bráně do 
Českého ráje“? Pěším i cyklistům 
nabídne pohodlnou a bezpečnou 
možnost jak překonat linii dálnice  
a pokračovat do lesů a skal Českého 
ráje. Není však pochyb, že jako mil-
ník ji budou moci vnímat i cestující 
mířící po dálnici směrem na Liberec. 
Poté, co lávku podjedou, budou 
vědět, že stačí sjet z dálnice, aby se 
ocitli v ráji.

Martin Weiss

Parametry 
a financování

Lávka bude mít obloukovou kon-
strukci, délku 52 metrů a volnou 
šíři 3 metry. Směrem k městu se 
bude mírně svažovat. Navazovat 
na ni budou na obou stranách 
zpevněné místní komunikace, 
které se na straně za dálnicí na-
pojí na stávající cyklostezky.

V iniciační fázi projekt pod-
pořil NFŠA, který se částkou 
1,5 milionu Kč podílel společně 
s městem na financování pro-
jektové přípravy. Město násled-
ně požádalo o dotaci ze SFDI, 
kde se mu podařilo získat 29,5 
milionu Kč z programu Křížení 
komunikací 2022. Po výběru 
dodavatele a únorovém podpisu 
smlouvy mezi městem a zho-
tovitelem NFŠA na financování 
stavby uvolnil ještě 2,6 milionu 
korun, jeho celková podpora tak 
dosáhla 4,1 milionu Kč. Celkové 
náklady stavby budou činit 36 mi-
lionů Kč, město počítá s dalšími 
drobnějšími náklady na odborné 
práce a realizaci napojení lávky 
v hodnotě do dvou milionů korun.

Opravené hřiště ve Veselé 
přivítá v květnu sportovce
Kompletní obnova víceúčelového 
kurtu ve Veselé se chýlí ke konci.  
V květnu budou práce dokončeny a 
proběhne slavnostní otevření hřiště 
a jeho předání veřejnosti.

Stav hřiště před zahájením re-
konstrukce byl už nevyhovující. Be-
tonový podklad se zvlnil a rozlámal, 
dosloužil i umělý travní koberec. Hři-
ště navíc vzhledem k sousedícímu 
potoku trpělo vlhkostí a chybějícím 
odvodněním. 

Po realizaci odvodnění a rekon-
strukci podkladních vrstev nyní zbý-

vá opatřit hřiště finálním povrchem, 
doplnit dřevěné mantinely a herní 
prvky, jako jsou koše na basketbal 
nebo branky, a bude hotovo. Už 
nyní jsou na místě instalovány sítě, 
které zachytí míče letící mimo hrací 
plochu. Obnovy se dočkala i trénin-
ková stěna využívaná tenisty, která 
je opatřena novou cementovou omít-
kou. Zvelebeno bylo také její okolí. 

Na projekt o celkových nákla-
dech 2,6 milionu korun přispěl část-
kou 1,21 milionu Kč Nadační fond 
ŠKODA AUTO. (wes)

U Jizery se betonují 
podpěry lávky

Zatímco práce na lávce přes dálnici 
se teprve rozběhnou, na lávce přes 
Jizeru u Kofoly už dodavatelská fir-
ma BREX pilně pracuje. Aktuálně se 
na obou březích betonují podpěry 
stavby a na klášterské straně probí-
há příprava cyklostezky. Ta vznikne 
v místě, kde cesta ještě před cca 15 
lety byla, než byla rozorána. (wes)

78. výročí konce 
druhé světové války

Den vítězství, výročí konce 2. svě-
tové války, si každoročně připomí-
náme 8. května. Letos tomu nebude 
jinak. Městem se úderem 12. hodiny 
rozezní státní hymna z městského 
rozhlasu, následovat budou pietní 
akty. Od 13 hodin ve Veselé u busty 
T. G. Masaryka, od 14 hodin v parku 
u nádraží v Mnichově Hradišti. Večer 
bude radnice nasvícena v barvách 
republiky. Připomínka Dne vítězství 
je i letos spojena s iniciativou Vlaj-
ka pro republiku. Vlajky si můžete 
vyzvednout do 5. května zdarma na 
podatelně městského úřadu. (wes)

INZERCE

Brigáda Na Kamínkách
Pláž Na Kamínkách v Klášterské 
ulici je v jarních měsících tradičně 
dějištěm dobrovolné brigády, jejímž 
cílem je příprava pláže na plaveckou 
sezónu. Ani v letošním roce tomu 
nebude jinak.

Zájemci, kteří by rádi přiložili 

ruku k dílu, pomohli s nátěry mobi-
liáře či s drobnými úpravami terénu  
a zeleně, se na pláži potkají ve čtvr-
tek 18. května v 16 hodin. Po spo-
lečné práci bude následovat občers-
tvení, opékání buřtů, tentokrát snad  
i s živou hudbou. (wes)
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Židovský hřbitov by se měl 
revitalizace dočkat letos
Rada města stanovila na konci dub-
na pořadí uchazečů, kteří se přihlá-
sili do výběrového řízení na revita-
lizaci židovského hřbitova, a odbor 
investic začíná jednat s vítěznou 
firmou. Bude-li podepsána smlouva, 
mohou práce začít už v květnu. 

Předmětem roky připravované-
ho projektu, na němž město spolu-
pracuje s Nadačním fondem ŠKODA 
AUTO a Židovskou obcí v Praze,  je 
úprava části lesoparku, kde dříve 
fungoval židovský hřbitov srovnaný 

v 80. letech se zemí. Dojde k sym-
bolickému obnovení ohradní zídky, 
vytvoření sítě cestiček i kultivaci-
zeleně. Místu by se tak měl vrátit 
důstojný pietní charakter. Na letoš-
ní část projektu naváže výhledově 
vybudování nového pomníku, který 
ovšem hodlá město realizovat zvlášť. 

Náklady na revitalizaci by se 
bez nákladů na nový pomník měly 
pohybovat do pěti milionů korun. 
Práce mají být hotové do letošního 
listopadu. (wes)

V ulici Čsl. armády začíná zkušební provoz 
parkoviště, to má o třetinu větší kapacitu
Během příprav revitalizace ulice Čsl. 
armády bylo pro vedení města priori-
tou, aby komplikace v podobě ome-
zených možností parkování trvaly po 
co nejkratší dobu. Firma Stavotrans 
toto přání vyslyšela a nakonec prv-
ní část prací dokončila oproti plánu  
v měsíčním předstihu. Už na přelo-
mu dubna a května tak bylo možné 
zahájit na nově vybudovaném parko-
višti zkušební provoz.

Parkoviště doznalo na přání 
místních významného rozšíření  
a tolik potřebné kultivace. Zároveň je 
navržené s ohledem na efektivní za-
sakování dešťové vody. Rozsáhlou 
dlážděnou plochu částečně rozbíjejí 
zelené pásy, do kterých budou poz-
ději vysazeny stromy.

Do konce letošní etapy, která je 
v rámci postupné revitalizace sídliště 
Jaselská již čtvrtou v pořadí, zbývají 

dvě fáze. V té nadcházející se sta-
vebníci přesunou do části ulice Čsl. 
armády směrem k ulici Víta Nejedlé-
ho, poté do části ulice od parkoviště 
směrem k ulici V Cestkách. Pro leto-

Místo finančního úřadu 
poradenská služba?
Velkým tématem měsíce dubna, kte-
ré vyvolalo značnou diskusi, bylo ru-
šení poboček České pošty a územ-
ních pracovišť finančních úřadů. 
Rušení pošt se na rozdíl od Benátek 
nad Jizerou či Mladé Boleslavi Mni-
chova Hradiště netýká, na seznamu 
měst, kde hodlá Generální finanční 
ředitelství k 1. červenci 2023 zrušit 
územní pracoviště finančních úřadů, 
však Hradiště figuruje.

Ministerstvo financí konstatuje, 
že zrušena by měla být zejména 
pracoviště, jejichž služby jsou ze 
strany veřejnosti podle provedené 
analýzy nejméně využívány nebo 
v praxi zajišťují především služby 
podatelny. Vedle dalších 76 navrže-
ných kontaktních míst také případ 
mnichovohradišťského pracoviště.

„Jde o pochopitelné opatření, 
doba k tomu jednoznačně spěje. 
Každý, kdo umí objednat zboží na 
e-shopu a obsluhovat internetové 

bankovnictví, dovede i elektronicky 
vyplnit daňové přiznání. Složitěj-
ší věci pak stejně všichni musíme 
konzultovat s daňovými poradci. Ví-
tám ovšem rozhodnutí, že Finanční 
správa bude zajišťovat poradenskou 
službu, která tu bude pro ty, kteří 
pomoc přece jen potřebují,“ uvedl na 
toto téma starosta Jiří Plíhal.

Ten se v dubnu setkal se zá-
stupci mladoboleslavského Finanč-
ního úřadu a právě avizovaná pora-
denská služba byla jedním z témat 
schůzky. Finanční úřad předpoklá-
dá, že si v lednu, v čase, kdy se po-
dávají přiznání k dani z nemovitosti, 
v Mnichově Hradišti zřídí dočasné 
kontaktní místo. Prostory mu dá 
město k dispozici. Obdobný postup 
lze očekávat před podáváním da-
ňových přiznání z příjmu fyzických 
osob. 

Martin Weiss

Čápi jsou zpět, do hnízda 
jim opět nahlíží kamera

Už osmou sezónu v řadě mohou 
nejen obyvatelé Mnichova Hradiště 
sledovat v přímém přenosu život 
čápů, kteří se ze svého zimoviště 
každoročně vracejí právě do Hradi-
ště. Na internetové adrese https://
capi.itbusiness.cz lze 24 hodin den-
ně sledovat záběr z online kamery, 
která je umístěna přímo v hnízdě 
a přibližuje bez příkras život ptáků, 
kteří jsou považováni za posly jara.

Od roku 2016 se pár čápů do 
hnízda na komíně nedaleko želez-
ničního přejezdu v Jiráskově ulici 
vrátil každý rok. A nevynechal ani 
letos – samce, jenž přilétá zpravidla  
o pár dní dříve, pozorovatelé zahlédli 
2. dubna, samice se k němu připojila 
5. dubna. V dubnu mohli pravidelní 
diváci kromě běžné podívané sle-
dovat také souboje na hnízdě, kdy 
pár opakovaně napadal cizí samec,  
a radovat se ze snůšky vajec. 

Instalace webové kamery je 
výsledkem spolupráce mezi mni-
chovohradišťskou radnicí a firmou 
ITBusiness poskytující internetové 

připojení a další služby. 
Přestože pár mnichovohra-

dišťských čápů má stovky diváků, 
samotná zvířata nejsou touto po-
zorností žádným způsobem rušena. 
Servis kamery a údržba hnízda pro-
bíhá před zahájením sezóny, infra-
červený senzor, který umožňuje sle-
dovat život v hnízdě i v noci, nevyvíjí 
žádné rušivé záření. V posledních 
letech je z hnízda přenášen rovněž 
zvuk, můžete tak zaznamenat i zná-
mé čapí klapání.

Čápi se vrátili také na hnízdo 
u hoškovického rybníka Na Obci,  
a to dokonce již ve druhé půli břez-
na. Karel a Anička, jak se zdejším 
čápům říká, se na hnízdo obnove-
né v roce 2017 firmou Těžex Lubo-
še Dvořáčka vracejí každoročně. 
Dosud zde vyvedli asi 15 mláďat  
a v plodné sérii budou s trochou 
štěstí letos pokračovat. Tento pár si 
však potrpí na soukromí – pohled do 
hoškovického hnízda žádná kamera 
nezprostředkovává. (wes)

První vítání občánků v letošním roce
V sobotu 1. dubna se uskutečnilo 
v obřadní síni mnichovohradišťské 
radnice první vítání občánků v le-
tošním roce. Úvodním kulturním 
vystoupením zpestřila každé jed-
notlivé přivítání děvčata z družiny 
1. základní školy Mnichovo Hradi-
ště v doprovodu paní vychovatelky. 
Z celkového počtu 21 pozvaných 
dětí, jsme přivítali 17 dětí s rodiči  
a jejich nejbližšími příbuznými. Mezi 
těmito dětmi byly i tři děti narozené 
již v letošním roce 2023, Natálka 
Magurová z místní části Veselá, Vik-
tor Vopat z Mnichova Hradiště a Vít 
Hajský z místní části Hněvousice. 
Všechny přivítané děti s rodiči byly 
také pozvány do Městské knihovny 
Mnichovo Hradiště jejími přítomný-
mi zástupkyněmi. Jako připomínku 
tohoto slavnostního aktu si odnášeli 
rodiče s dětmi pamětní list a plyšo-
vého kamaráda. (ik)

ší rok by měl stavební ruch v lokalitě 
definitivně ustat v srpnu, kdy bude 
dokončeno asfaltování a vysazena 
zeleň. 

Průběh prací můžete den po dni 

sledovat na webu kamery.mh2net.cz 
podobně, jako tomu bylo v případě 
komunitního centra či školky.

Martin Weiss

Dobrovolníci posbírali více 
než tunu odpadků

Do celorepublikové akce Ukliďme 
Česko se v Mnichově Hradišti a jeho 
místních částech zapojily desítky 
dobrovolníků. Uklízelo se kolem are-
álu Kofoly, v Dolcích, okolo nádraží, 
v Hněvousicích, Dnebohu, Dobré 
Vodě, Kruhách, Lhoticích, Olšině, 
Podolí a Sychrově. Dohromady se 
podařilo posbírat 1300 kg odpadků. 
Všem organizátorům a dobrovolní-
kům, pravidelným i novým, patří vel-
ký dík a uznání za nasazení, které 
projevili navzdory deštivému počasí.

Jmenovitě svým sousedům po-
děkoval předseda Osadního výboru 

Hněvousice Petr Červinka: „Chtěl 
bych i touto formou poděkovat všem 
ochotným a pracovitým osadním 
„sběračkám a sběračům“ odpadků, 
všem sousedům, kterým životní 
prostředí není lhostejné! Navzdory 
počasí nás bylo 1. dubna 14 stateč-
ných a fenka Lili, která vyhledávala 
vše, i to, co lidské oko ani nos ne-
zachytí. Speciální dík patří Adriáně 
Krétové, která celou akci zorganizo-
vala. Na společné fotografii stojí tři-
náctá zprava, poznáte ji i podle žluté 
pláštěnky.“ (wes)

Městská policie informuje, 
o roku 2022 i jarním čištění
Městská policie má v náplni své 
činnosti mnoho úkolů, které musí 
ze zákona a na základě vyhlášek 
města Mnichovo Hradiště plnit. Úzce 
spolupracuje i s místním oddělením 
Policie ČR, které zároveň recipročně 
využívá městské strážníky k úko-
nům, které si žádají součinnost obou 
policií. Stejně tak je městská policie 
využívána pro výbornou místní zna-
lost strážníků. Níže uvedená statis-
tika představuje základní činnosti 
Městské policie Mnichovo Hradiště 
v roce 2022.

Jarní čištění ulic
Vždy na jaře a na podzim pro-

bíhá pravidelná očista místních ko-
munikací Mnichova Hradiště. Na zá-
kladě harmonogramu a plánu, který 
společně se společností Compag 
Mladá Boleslav připravuje odbor in-
vestic a komunálního hospodářství, 
se během tří týdnů dočkají uklizení  
všechny ulice v majetku města. Har-
monogram čištění je předem zveřej-
něn, aby občané mohli v den čištění 
ulice, kde parkují své vozy, uvolnit, 
a vyhnout se tak pokutě. Stejně tak 
jsou v daných lokalitách v předstihu  
umístěny dopravní značky, jak to 
ukládá zákon o pozemních komuni-
kacích, a mobilní aplikací Munipolis 
jsou rozeslána adresná upozornění. 
I přes mnohá upozornění je stále 

řada občanů, kteří tuto výzvu nere-
spektují, a dopouští se tím přestup-
ku. 

Přikládáme statistiku, která na-
značuje, jak jsme na tom byli během 
letošního jarního čištění. Věříme, že 
podzimní strojní čištění komunikací 
bude, co se týče přestupků, lepší  
a městská policie nebude muset 
pokutovat tolik neukázněných řidičů.

Ondřej Knobloch, zastupitel 
pověřený řízením MP MH a radní

Události (všechny)
1420

Nálezy
40

Pokuty
168 – 54.000 Kč

Oznámení přestupků odborům
58

Žádost o spolupráci od PČR
97

Rok 2022 v číslech

Přestupků  78
Pokuty blokově 41            
Domluvou  20
Nevyřešené 17
Odtahů  27 

Jarní čištění ulic

Nejmladší obyvatele města v obřadní síni přivítal předseda komise pro občanské záležitosti Arnošt Vajzr.
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Poslední květnová sobota patří LIAZu, 
do města míří přes sedmdesát veteránů

Nocování v knihovně
Poslední březnový večer se v mni-
chovohradišťské knihovně konala 
Noc s Andersenem. Tento pohádko-
vý večer organizují knihovny nejen  
v České republice, ale po celém svě-
tě, vždy na konci března, k výročí na-
rození dánského spisovatele Hanse 
Christiana Andersena. Protože letos 
uplyne sto let od narození úspěšné 
ilustrátorky dětských knížek He-
leny Zmatlíkové, rozhodli jsme se  
v knihovně spojit Noc s Andersenem 
s jednou z knih, kterou tato malířka 
obohatila svými krásnými ilustrace-
mi. Osmnáct dětí tak u nás v knihov-
ně prožívalo dobrodružný večer  
s Dětmi z Bullerbynu. 

V Bullerbynu byly tři statky a 
šest dětí, u nás tři skupiny po šesti 
dětech. Kluci a holky v průběhu ve-
čera plnili různé úkoly, v převlecích 
si zahráli na partu dětí z Bullerbynu, 
vyměňovali obrázky zvířat, vyluštili 
dopis v tajné řeči a statečně se je-

den po druhém vydali na tajemnou 
stezku odvahy, na jejímž konci čekal 
dědeček, který právě oslavil osm-
desáté narozeniny. Děti mu popřály 
všechno nej a dostaly krásné dárky, 
za které tímto ještě jednou děkujeme 
firmě Dino Toys. Před půlnocí pak 
každý představil ostatním knížku, 
kterou právě čte, a potom už jsme 
příjemně unavení zalezli do spacá-
ků. Ráno po snídani si děti plné do-
jmů vyzvedávali rodiče.

Lucie Krausová,
Městská knihovna Mn. Hradiště

Oddělení naučné literatury 
se dočkalo posílení
Jednou za dva roky máme možnost 
využít nabídky Knihovny města Mla-
dá Boleslav a vybrat si do našeho 
fondu naučné knihy a také audiok-
nihy, které pro nás mladoboleslav-
ská knihovna nakoupí a zpracuje.  
V minulých letech jsme takto vyba-
vili knihovnu například souborem 
více než sto cestopisných průvodců 
zemí a měst Evropy nebo řadou knih 
Toulavá kamera. Letos jsme se roz-
hodli posílit naši audiotéku o další 
audioknihy, a navíc jsme vybrali 30 
zajímavých novinek naučné literatu-
ry. Například: Jorge Cham – Často 
kladené otázky o vesmíru, Pavel 
Kolář – Posilování stresem, Silves-
ter Lavrík – Poslední baronka. Po-
slední zmíněná kniha ukazuje osudy 
Sidonie Nádherné, která se narodila 
na konci 19. století. Války, rozpady 
impérií, revoluce a totalitní režimy jí 
vzaly skoro všechno včetně budouc-
nosti. Hrdost, vzpomínky a humor si 
ale vzít nenechala.

Knihy Montessori miminko, 
Montessori batole a Monttessori 
do každé rodiny ukazují, jak vy-
chovávat dítě s láskou a respektem. 

Šijeme na děti doma a jednoduše 
radí, jak se naučit šít krásné a udrži-
telné oblečení na děti. Pět dílů řady 
Praha neznámá od Petra Rysky 
nabízí procházky po netradičních 
místech a zákoutích Prahy. Pro ty, 
kteří si rádi čtou o cestování, nabízí-
me třeba  Kolem světa žigulem od 
Filipa Vogela, Celej svět je rodná 
hrouda od Pavly Smetanové (kniha 
o lidech, kteří žijí a založili rodiny v 
zahraničí), vtipné vyprávění Lukáše 
Matějčka Dobrodruh z paneláku 
nebo knihu Slávka Krále Stopařův 
průvodce zeměkoulí. Také máme 
nově v nabídce dvě knihy od zahra-
ničních zpravodajů: Tomáš Etzler – 
Kdo ví, kde budu zítra a Jiří Just 
– 15 let v Rusku. A z knih o historii 
doporučujeme třeba Krvavé země – 
Evropa mezi Hitlerem a Stalinem 
od Timothyho Snydera. Ta ukazuje, 
jaké strašné události, demografické 
a humanitární katastrofy se staly na 
území dnešního Polska, Ukrajiny, 
Běloruska a pobaltských států.

Jana Jedličková,
Městská knihovna Mn. Hradiště

Liberecké automobilové závody 
(LIAZ) byly ve 20. století v Mnichově 
Hradišti největším zaměstnavatelem 
a beze sporu nejdůležitějším pod-
nikem. Zcela zásadně tak ovlivnily 
charakter města i jeho dnešní po-
dobu. Květnová akce 70 let LIAZu 
v Mnichově Hradišti tak nebude jen 
srazem veteránských automobilů, 
třebaže velkým a pestrým, ale uká-
že, do jaké míry byl LIAZ s městem 
srostlý. S tím se účastníci budou 

moci seznámit na pěti místech.
Hlavním dějištěm akce bude 

Masarykovo náměstí. Dále organi-
zátoři pozvou na dopravní terminál, 
odkud liazy mířily do světa po želez-
nici, do městského kina, do lokality 
tzv. litých domků mezi ulicemi Na 
Výsluní a Polní postavené v rámci 
výstavby bydlení pro zaměstnance 
továrny a na závěr i přímo do bý-
valého areálu LIAZu. Na každém 
kroku budeme potkávat nákladní 

automobily, všude nás bude čekat 
doprovodný program i stánky s ob-
čerstvením.

V odpoledních hodinách se ma-
jitelé vystavených nákladních vozů 
vydají na spanilé jízdy městem. Ve 
14 hodin vyrazí kolona z litých dom-
ků, v 15:30 hodin z dopravního ter-
minálu, v 17 hodin z náměstí. Poté, 
co vozy projedou po trase ulice Víta 
Nejedlého – výrobní areál – obchvat 
města – Jiráskova ulice – Masaryko-

vo náměstí, se ty vystavené v litých 
domcích a na terminálu vrátí zpět 
na svá stanoviště, na náměstí už se 
vozy vracet nebudou.  Výstava vozů 
tedy po 17. hodině skončí a vystavo-
vatelé se vrátí do stanového městeč-
ka, jež pro ně bude zřízeno v areálu 
dopravního hřiště u kaple sv. Anny. 
Následně bude program pokračovat 
už pouze na Masarykově náměstí.

Martin Weiss

Hlavním dějištěm akce bude po 
celý den Masarykovo náměstí a 
jeho blízké okolí. Právě tady bude 
událost úderem 9. hodiny zahájena 
a právě na náměstí bude program 
pokračovat i po 17. hodině, kdy na 
ostatních stanovištích bude program 
již postupně končit.

V sousedství Budovcova po-
mníku vyroste podium, které bude 
po celý den patřit Janu Říhovi, mo-
derátorovi, který je zároveň novinář 
a publicista, redaktor televizního Au-
tosalonu a v neposlední řadě mno-
honásobný pozorovatel Rally Dakar, 
který z Afriky reportoval 13 ročníků 
závodu. Právě Říha na podiu v 10 
hodin přivítá celou skupinu účastní-
ků Dakaru a zároveň bývalých za-
městnanců LIAZu. Jmenovitě Jiřího 
Moskala, Pavla Záleského, Bohusla-
va Vonšovského, Jaroslava Joklíka, 
Jana Filipa, Josefa Brzobohatého 
nebo Martina Macíka.

Vzpomínky na Dakar z 80. a 90. 
let se v rámci akce prolnou se sou-
časným Dakarem. Na akci se poda-
řilo zajistit stánek s expozicí MRG 
Orion Teamu, jehož výřečný pro-
motér představí speciálně upravený 
motocykl do pouštních podmínek i 
to, jak vypadá život na trati slavného 
závodu Paříž – Dakar.

Muzeum prostřednictvím vý-

Masarykovo náměstí: panelová výstava, beseda 
s dakaristy, suvenýry a koncert Olgy Lounové

stavních panelů představí nově 
zpracované vzpomínky pamětníků, 
které fenomén LIAZ zachycují z řady 
úhlů. Dočtete se o všedních dnech 
v LIAZu, výstavbě ve městě, trakto-
rech nebo zahraničních expedicích. 
V ZUŠ Mnichovo Hradiště proběhne 
výstava malíře Zdeňka Finkeho, kte-
rý v LIAZu strávil 40 let života.

Součástí akce bude samozřej-
mě pestrý stánkový prodej. Dostatek 
stánků s občerstvením je vzhledem 
k formátu akce samozřejmostí. 
Zvláštní pozornost doporučujeme 
věnovat stánku Klubu Mn. Hradiště 
s.r.o., který nabídne řadu suvenýrů 
a propagačních předmětů s logem 
LIAZ. „Nabídneme klasický turistický 
sortiment, jako jsou pohlednice, ra-
zítko nebo výroční vizitka, dále retro 

skleničky, publikaci o historii LIAZu  
v Mnichově Hradišti z dílny městské-
ho muzea a pak věc, ze které máme 
obzvláště radost: model dakarského 
auta od společnosti Seva, který jsme 
nechali opatřit novými polepy a který 
nabízíme v limitované sérii. To bude 
jistě zajímat sběratele,“ předpokládá 
jednatel Klubu Dominik Malý.

Chybět nebude kulturní pro-
gram. Vystoupí Olga Lounová s ka-
pelou, Pavel Callta, VaŤák – Kabát 
revival, dále Víkend Rock, KOM-
FORTbeat, Janovec Jazz Band 
nebo umělci ze ZUŠ Mnichovo Hra-
diště.

Na náměstí bude rovněž pro 
zájemce připraven fotokoutek, mi-
mořádně bude zpřístupněna věž 
radnice a kostela sv. Jakuba.

Pozor! Tohle byste 
neměli minout

Co určitě 27. května na akci na-
vštívit a zažít, protože jindy už 
nemusíte mít příležitost?

• potkejte se s účastníky Rally 
Dakar a poslechněte si jejich 
dobrodružné vyprávění plné 
písku, karambolů a napětí

• projeďte se historickým auto-
busem Škoda 706 RTO, třeba 
do bývalého areálu LIAZu

• pořiďte si model dakarského 
liazu s originálním polepem  
z limitované edice či publikaci  
o historii LIAZu v Hradišti

• prohlédněte si současný da-
karský motocykl týmu MRG 
Orion

• užijte si koncert Olgy Louno-
vé, Pavla Callty či kapely VaŤák

• nechte se vyfotografovat v te-
matickém fotokoutku

Kompletní organizační pokyny 
včetně časového harmonogra-
mu akce a spousty zajímavostí 
se dočtete v infolistu, který 
bude město distribuovat těsně 
před konáním akce.

Jak se liazy nakládaly na vagóny, 
bude k vidění na nádraží
Stanoviště na dopravním terminá-
lu ukáže, jak nákladní automobily  
z Hradiště nejčastěji mířily do světa. 
Přímo na rampě v prostoru nádraží 
budou organizátoři demonstrovat 
nákládku vozů na vagóny zapůjčené 
ČD Cargo, v prostoru dopravního 

terminálu budou vystaveny další 
nákladní vozy a program tu zpestří 
i tematická divadelní skeč mlado-
boleslavského Divadýlka na dlani 
o starostech zaměstnanců továrny, 
kteří expedují hotové stroje  z továr-
ny na nádraží.

V litých domcích bude tématem 
stavba bydlení pro zaměstnance
Na náměstíčku mezi ulicemi Na 
Výsluní a Polní se zájemci dozvědí 
více o stavbě takzvaných litých dom-
ků, které v této lokalitě vznikaly pro 
zaměstnance továrny v 70. letech  
a stojí tu dodnes. Zajímavosti o tom, 
jak výstavba netradiční technologií 

probíhala, jak byla organizovaná  
a kolik hodin museli zájemci o dům 
odpracovat, se dozvíte z výstavních 
panelů i z úsměvné scénky Divadýl-
ka na dlani. Po obvodu prostranství 
budou opět vystaveny nákladní au-
tomobily.

Kino: film o LIAZu ukáže i nové 
záběry ze soukromých archivů
V městském kině v ulici Ivana Ol-
brachta poběží po celý den ve 
smyčce půlhodinový film, který ve 
spolupráci se střihačem Michalem 
Kvapilem připravilo městské muze-
um. Film představuje národní podnik 
LIAZ, ovšem s důrazem na zdejší 

závod, a zachycuje i účast LIAZu 
na Rally Dakar. Vedle záběrů z Ná-
rodního filmového archivu se muzeu 
podařilo získat i videozáznamy ze 
soukromých archivů pamětníků. 
Program v kině doprovodí výstava 
sbírky modelů LIAZ Aleše Jiráska.

Exkurze do továrny povede okolo
původních budov i zbytků komína
Historickým autobusem se bude 
možné svézt i do míst, kde se liazy 
půl století montovaly. Díky spoluprá-
ci s vlastníkem areálu, developer-
skou společností Finapra, se zájem-
ci svezou celým areálem, uvidí staré 
objekty včetně budovy někdejší 

textilky, nové haly, trosky komína 
odstřeleného vloni v říjnu a budou 
si moct vystoupit a vyfotit se u haly 
s typickou zubatou střechou. Na pa-
lubě autobusu si k tomu vyslechnou 
komentář průvodce, který upozorní 
na mnohé zajímavosti.

Pořadatelem akce je město Mni-
chovo Hradiště, KLUB Mn. Hradi-
ště s.r.o., Muzeum města Mnicho-
vo Hradiště a organizátoři srazů 
majitelů nákladních automobilů 
značek Škoda a LIAZ.

Akce se uskuteční za význam-
ného přispění regionálních firem. 
Mediálními partnery jsou Český 
rozhlas Region, Český rozhlas Li-
berec a Signál rádio.

GENERÁLNÍ PARTNER HLAVNÍ PARTNEŘI

Přípravy dětského dne 
jsou v plném proudu
Přípravy letošního Rodinného dne, 
do nichž se opět zapojila řada  míst-
ních spolků a organizací, budou již 
brzy vrcholit. V areálu Mnichovo-
hradišťského sportovního klubu se 
kromě místních fotbalistů a dalších 
pravidelných účastníků představí i 
zajímaví hosté. Na co se tedy letos 
můžeme těšit?

 Svůj program připravují na hři-
šti MSK místní fotbalisté a na svých 
kurtech tenisté. Velkou porci zábavy 
si pro děti i dospělé připravil také 
Sokol. Tradičního pingpongového 
robota nabídnou stolní tenisté, mo-
bilní síť instalují volejbalisté a v rámci 
programu se se svým tanečním vy-
stoupením představí TASK Impuls 
pod vedením Ivety Polívkové.

Spolek Žijeme pro Hradiště ote-
vře střelnici pro vzduchové zbraně a 
připraví dětský koutek pro nejmenší. 
Jednota Bratrská postaví šapitó, ve 
kterém otevře své originální tvořivé 
dílničky a nabídne stolní hry pro 
všechny generace. Po roční odmlce 
se vrátí mnichovohradišťští kynolo-
gové se svými čtyřnohými přáteli. 

Dětský požární útok a ukázku svého 
automobilového veterána připravují 
místní hasiči a svůj stánek budou 
mít i policisté z Policie ČR a Městské 
policie Mnichovo Hradiště.

Program bude letos opravdu 
nabitý také proto, že Nábytek Honza 
z Mnichova Hradiště slaví třicáté vý-
ročí otevření místní prodejny, a v této 
souvislosti připravil bohatý program 
plný soutěží a cen. V areálu si bude 
možné prohlédnou americké vozy 
Dodge, pro nejmenší bude k dispozi-
ci skákací hrad. Celý program bude 
moderovat DJ Mr. Wee, můžeme se 
těšit na dětské písničky, autogrami-
ádu známé osobnosti a v závěru i 
návštěvu klauna Honzy Krejčíka.

Na tento bohatý program se mů-
žete těšit už nyní, proběhne v sobotu 
3. června v areálu Mnichovohra-
dišťského sportovního klubu a Te-
nisového klubu Mnichovo Hradiště. 
Rozhodnete-li se zúčastnit, budete 
srdečně vítáni. Vstupné dobrovolné, 
občerstvení zajištěno.

Aleš Janatka
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Blíží se závěr kulturní sezóny. V té příští 
se setkáte s Vydrou, Liškou nebo Mihulovou
Sezóna 2022/2023 se začíná chýlit 
ke svému konci. Co ještě nabídne  
a co Klub Mn. Hradiště s.r.o. chystá 
na druhou polovinu roku?

Mlčeti zlato
Abonentní sezóna už skončila, 

ale to neznamená, že už zavíráme 
divadlo. 24. května nás čeká po-
slední představení, a to inscenace 
Mlčeti zlato od oblíbené agentury 
Harlekýn. Gaspard a Clémence jsou 
ještě relativně mladí senioři s velmi 
slušným důchodem, žijí v krásném 
bytě a jsou spokojení. To vše až 
do dne, kdy před nimi dojde mezi 
jejich synem Lucasem a snachou 
Manon k prudké hádce. Manon má 
totiž milence a odjíždí s ním na do-
volenou. Když oba mladí odejdou, 
dojde mezi manželskými partnery  
k debatě na téma, co s nimi dál. Má 
se Lucas rozvést? Gaspard je pro, 
Clémence proti. Netrvá to dlouho, 
názory se vyměňují stále rychleji, 
až dojde k jisté verbální nešikovnosti  
a na světlo vyplouvají dlouho peč-
livě zasunutá tajemství. Hrají: Jan 
Čenský, Dana Morávková, František 
Skopal / Robert Hájek, Dominika 
Býmová / Ivana Korolová / Karolína 
Vágnerová.

Kurzy společenského tance  
a společenské výchovy pro mlá-
dež 2023

Od května zahajujeme zápis do 
tanečních kurzů pro mládež v Mni-
chově Hradišti. Více informací o kur-
zech se dozvíte na tel. 607 015 300, 
e-mailu divadlo@klubmh.cz nebo 
osobně v kanceláři divadla.

Prodej předplatného na divadla, 
koncerty a pohádky

Od června mají i noví zájemci 
možnost zakoupit abonentky na 
činoherní představení, koncerty  
v rámci cyklu Kruhu přátel hudby  
a pohádkové předplatné.

V divadelní sezóně nás čeka-
jí klasické komedie, hry ze života, 
něco k zamyšlení i nějaká ta klasika. 
Můžete se těšit na jména jako Jaro-
mír Dulava, Pavel Liška, Alena Mi-
hulová, Jana Paulová, Václav Vydra, 
Michal Dlouhý, Michaela Badinková, 
a spousty dalších.

51. sezóna Kruhu přátel hudby 
bude ojedinělá, neboť jsme museli 
plánovat program bez koncertního 
křídla, které je odstaveno z důvodu 
rekonstrukce budovy Klubu. I tak 
jsme ale naplánovali pestrý pro-
gram, kde zazní například smyčcové 
Kukal kvarteto, kytary dua Siempre 
Nuevo, harfa v kombinaci s flétnou  
a zpěvem souboru Musica Dolce 
Vita, TRIOplus Viléma Veverky nebo 
koncert houslisty a mnichovohradišť-
ského rodáka Jana Adama.

V pohádkovém předplatném ne-
zklameme ani naše nejmenší divá-
ky, pro které jsme připravili pohádky, 
ve kterých se objeví piráti, princez-
ny, zvířátka i čerti, pohádky známé  
z knížek i z televize.

Přijďte si do městského infocen-
tra vyzvednout kulturní zpravodaj, 
kde si můžete přečíst podrobný pro-
gram sezóny 2023/2024 a informace 
o předplatném nebo jednotlivých 
pořadech.

A na co se v příští sezóně mů-
žete těšit mimo přeplatné?

Talkshow Vítka Martince s Václa-
vem Vydrou

19. října přijede do Mnichova 
Hradiště Vítek Martinec. Ten si do 
svého křesla pro hosty zve pravi-
delně zajímavé osobnosti z hudeb-
ního, hereckého i sportovního světa. 
Formou talkshow, tedy zábavného 
rozhovoru, už zpovídal Ondřeje 
Vetchého, Miroslava Donutila nebo 
Richarda Genzera. Tentokrát bude 
hostit Václava Vydru, dnes už oprav-
dovou hereckou legendu. Těšit se 
můžete na zákulisní historky z na-
táčení, divadla i dosud neodtajněné 
zajímavosti z jeho života. Prostor 
bude i pro otázky od diváků. Po 
skončení následuje autogramiáda  
a focení. Předprodej bude zahájen 
1. července.

Techtle Mechtle: Vánoční show

V kině běží Strážci Galaxie 
i další Rychle a zběsile

Očekávané sci-fi Strážci Galaxie 
3 vstupuje do kin začátkem května  
a určitě potěší fanoušky žánru. Sé-
rie Rychle a zběsile má už desáté 
pokračování, stále s Vinem Diesel-
em. Nezapomeňte tedy přijít na film 
Rychle a zběsile 10, po kterém bude 
údajně následovat ještě další díl! Pro 
celou rodinu je určený francouzský 
film Život kotěte o dobrodružstvích 
malé kočičky, která se z velkoměst-
ského bytu dostane na venkov do 
přírody. Už jenom trailer filmu vás 
pohladí po duši! Pro děti máme 
připravený také nový animovaný 
snímek, opět francouzský, Myška 
Pattie: Na vlnách dobrodružství. Děj 
se odehrává ve starověkém Řecku 
plném různých bohů a myška s ko-
courem musí bojovat se samotným 
pánem moří Poseidonem.

Nenechte si ujít finský válečný 
film Sisu o muži, který v Laponsku 
objevil naleziště zlata a hrdinně  
o něj bojuje s nacisty. Dále uvedeme 
snímek o zakladateli impresionis-
mu Pissaro – otec impresionismu.
Fascinující slovenský dokument Ka-

tedrála je o muži, který za 60 let ži-
vota postavil ve Španělsku katedrálu 
srovnatelnou se Sagrada Familia. 
Film Falcon Lake je o tajemném je-
zeru, kde se zjevují duchové utonu-
lých. A právě tady prožívá prázdniny 
dospívající chlapec.

Česká kinematografie je v květ-
nu zastoupena komedií Život pro 
samouky s oblíbenou Janou Plod-
kovou v hlavní roli a historickým 
dramatem Muž, který stál v cestě  
o známém politikovi Pražského jara 
1968 Františku Kriegelovi, který jedi-
ný po únosu do Moskvy nepodepsal 
protokol o dobrovolné okupaci Čes-
koslovenska.

Dvě středeční dopoledne hraje-
me pohádku Největší dar a komedii 
Buď chlap!

V sobotu 27. května 2023 u pří-
ležitosti připomínky 70. výročí vzniku 
místní automobilky LIAZ budeme po 
celý den promítat film o tomto podni-
ku. Večer kino hrát nebude. Těšíme 
se na vás!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Festival Mnichovohradišťská jarní písnička se vrací – III.
V pátek 14. dubna byl na sále Zá-
kladní školy Studentská odstartován 
13. ročník festivalu Mnichovohra-
dišťská jarní písnička setkáním kon-
certních dětských pěveckých sborů. 
Festival zahájili společně ředitelka 
ZUŠ Eva Ševců a starosta Jiří Plí-
hal, moderoval hlavní organizátor 
festivalu a klavírista našich sborů 
Tomáš Hejl.

Velice dobře začaly domácí 
Zvonky, ve stejném duchu pokračo-
valy pěvecké sbory Písnička z Bená-
tek nad Jizerou, turnovská Carmina 
a semilská Jizerka. Vrcholem bylo 
vystoupení jabloneckého Iuventus, 
gaude! pod vedením Tomáše Pospí-
šila. Nutno dodat, že všechny sbory 
odvedly výborný výkon.

Druhým vrcholem programu 
bylo společné zpívání všech sborů 
na závěr, kdy se na pódium vtěsnalo 
180 zpěváků. Po celý koncert pano-
vala výborná přátelská atmosféra, 
sbory se fantasticky podporovaly, 
nadšení byli i posluchači z řad rodičů 
a veřejnosti. 

Následná videodiskotéka a po-
hoštění, které připravili v množství 
více než hojném zvonkovští rodiče, 
bylo skvělou tečkou za prvním festi-
valovým dnem.

Hned v sobotu následoval dru-
hý festivalový koncert, tentokrát 
zazpívaly přípravné pěvecké sbory. 
Představilo se jich celkem sedm  
a všechny zazpívaly opravdu vý-
borně. Koncert zahájila velmi milým  
a soustředěným vystoupením do-
mácí Koťata, pokračovali Broučci  
z Liberce, Písnička Praha, stochov-
ský Stodůláček, Škatulata z Ho-
roměřic, Čekanky ze Semil a celý 
maratón zakončily domácí Zvonečky 
s dramaturgicky vyváženým a velice 
dobře zazpívaným programem.

I v sobotu zazněla společná pís-
nička, zpívajících dětí bylo tentokrát 
220. Zaplnily celé pódium a dokon-
ce zpívaly i před ním. Odměnou za 
krásná vystoupení bylo malé pohoš-
tění a hlavně loutková pohádka ve 
skvělém provedení herce Štěpána 
Tučka.

Desítky hodin přípravných prací 
byly zúročeny a zbývá ještě podě-
kovat partnerům – městu Mnichovo 
Hradiště (celoroční podpora, dárko-
vá taška sborům), ZUŠ Mnichovo 
Hradiště, ZŠ Studentská a sponzo-
rům: COOP Mn. Hradiště (sladká 
odměna), Kofola (nápoje), SOU 
Hubálov (nádherně zvonící zvoneč-
ky), firma Nábytek Honza (finanční 
podpora) a Květince Mrázovi. Velký 
dík patří všem pomocníkům z řad 
Zvonků, Continua, rodičů a zvonkov-
ským rodičům za vynikající pohoště-
ní a spolupráci!

Alena Hejlová,
Dětský pěvecký sbor Zvonky

Přípravné pěvecké sbory ZUŠ Koťa-
ta a Zvonečky uskutečnily v úterý 14. 
března hned čtyři koncerty. Všechny 
proběhly v zrcadlovém sále základní 
umělecké školy. V dopoledních ho-
dinách zpívaly oba sbory třikrát pro 
žáky ze ZŠ Studentská a ZŠ So-
kolovská a navečer pak pro rodiče. 
Všechny koncerty vyslechlo dohro-
mady kolem 400 posluchačů a sou-
dě podle potlesku se jim vystoupení 
našich nejmladších líbilo.

Pokud by vaše dítě chtělo zpívat 
v Koťatech či Zvonečcích, můžete jej 
přihlásit na www.zusmh.cz/o-skole/
prijimani-zaku na úterý 16. nebo 
pátek 19. května (vyberete si hodi-

Koťata a Zvonečky v akci

nu, která vám bude vyhovovat) nebo 
přijďte na jakoukoliv úterní či páteční 

zkoušku od 14 do 17 hodin, budete 
vítáni.

Třetí festivalový koncert, setkání smíšených pěveckých sborů, proběh-
ne v sobotu 13. května v kapli sv. Anny v areálu mnichovohradišťského 

zámku. Začínáme v 16 hodin a budeme rádi, když budete u toho.

Foto: 2x Alexandra Zezulová

Pro velký zájem jsme další show 
skupiny Techtle Mechtle naplánovali 
už na 12. prosince. Vánoční atmo-
sféra, známé vánoční melodie a te-
matické scénky, to je nová show tra-
vesti revue Techtle Mechtle, která je 
aktuálně nejúspěšnější českou tra-
vesti skupinou. Pánové Lukáš, Mar-
tin, Saša a Nikolas se svou taneční 
posádkou Jarkem, Sayem, Štěpá-
nem a Danem to pořádně rozbalí  
a naladí tak diváky na nadcházející 
Vánoce. Show, která se těší zájmu 
v kulturních domech a divadlech 
po celé České republice, přijíždí  
i k nám. Přijďte se vánočně naladit  
a odpočinout si od shonu před 
koncem roku na jedinečné vánoční 
představení, které je ve většině měst 
dlouho dopředu vyprodané.

Loudadlo: Na kouzelném palouč-
ku

V únoru k nám opět zavítá lout-
koherecká skupina Loudadlo s hosty 
Jů a Hele. Když zakokrhá kohout, 
znamená to, že začíná den. Slu-
níčko slíbí měsíčku, že když půjde 
spinkat, bude mu pak vyprávět, co 
se zatím na kouzelném paloučku 
odehrálo. Těší se na vás tančící 
slunečnice, kamarádi žabáci Kvik  
a Kvak a neodolatelný „šoumen“ my-
šák Kiko, který se vám rád předvede 
v plné parádě! Podíváte se také na 
rybičky pod hladinou, proletíte se  
s papírovými draky široko daleko  
a na palouček zavítají i zmiňovaní 
kamarádi Jů a Hele.

Barbora Balejová,
Klub Mnichovo Hradiště s.r.o.

Třetí Strážci galaxie jsou hit. Kino je v květnu uvede čtyřikrát, a to i ve 3D.

Herec Václav Vydra.
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S Erasmem v bavorském Bamberku
V rámci projektu Erasmus navštívili 
čtyři studenti Gymnázia Mnichovo 
Hradiště naše partnerské Gymná-
zium Franze Ludwiga v německém 
městě Bamberk, kde strávili celých 
čtrnáct dní (od 26. února do 11. břez-
na). Cílem projektu bylo seznámit se 
se studiem na zdejším gymnáziu, 
zlepšit své komunikační dovednosti 
v němčině a poznat tamější kulturu 
a okolí. Paní učitelka zdejšího gym-
názia, Martina Ostermann, připravila 
pro studenty opravdu pestrý pro-
gram, který zahrnoval dopolední ná-
vštěvu v hodinách, prohlídku města, 
návštěvu koncertů, divadla, projektu 
„Jugendforscht“ v Coburgu, kde žáci 
místního gymnázia představují své 
vynálezy, a mnoho dalšího. Jak svůj 
studijní pobyt hodnotí sami studenti?

„Tyto dva týdny stravené v Bam-
berku byly pro mě úžasný zážitek. 
Se svými třemi spolužáky jsme měli 
šanci prozkoumat krásnou archi-
tekturu města, jeho okolí, kulturu  
a chutné pokrmy. Poznali jsme 
spoustu nových skvělých lidí a tu 
nejmilejší učitelku, která obětova-
la svůj volný čas, aby nám zařídila 
nezapomenutelný pobyt. Měli jsme 
také šanci  zkusit přežít v cizí zemi 
s naší znalostí němčiny po letech 

jejího studia. Už se těším, až tam 
znovu někdy zavítám i s rodinou.“ 
(Bětka, sexta)

„Díky projektu Erasmus+ jsem 
měla možnost vycestovat na 14 dní 
do německého města Bamberk. Na-
vštěvovali jsme místní gymnázium 
Franze-Ludwiga a ve volném čase 
měli plně nabitý program. Poznávali 
jsme samotné město, cestovali i do 
okolních měst jako Norimberk a Co-
burg, chodili na koncerty, přednášky, 
do divadla a samozřejmě ochut-
návali místní kuchyni. Ve skvělém 
kolektivu lidí jsme měli vždy ,,viel 
Spaß”. Jsem za tuto příležitost moc 

vděčná, hodně jsem se díky tomu 
naučila a je to také dost vidět na mé 
němčině. Kromě znalostí si také od-
náším spoustu krásných zážitků, na 
které budu dlouho a s radostí vzpo-
mínat.“ (Mája, sexta)

„Pobyt v Bamberku byl čímkoli 
jiným, než tím, co jsem očekávala. 
Nejen, že se o nás paní učitelka  
z místního gymnázia nadmíru stara-
la, aby nám náhodou něco nechybě-
lo, ale také jsme se díky ní dostali na 
různé zajímavé akce a místa. Ochut-
nali jsme spoustu místních specialit, 
poznali nové lidi a zlepšili se v něm-
čině. Jsem ráda, že jsem dostala 

tuto úžasnou příležitost a rozhodně 
se plánuji do Bamberka ještě někdy 
podívat.“ ( Eliška, sexta)

„Bamberk je krásné město  
s typickou bavorskou kulturou. Jeho 
centrum je plné života a zároveň 
působí velmi upraveně. Nejvíce mě 
překvapily ulice plné jízdních kol, 
která jsou často preferována před 
automobilovou dopravou. Na ně-
meckém gymnáziu mě zaujal trochu 
odlišný styl výuky – její tempo je  
o poznání pomalejší a z mého po-
hledu se vyučuje spíše s ohledem 
na kvalitu než kvantitu. Líbila se mi 
také výuka biologie, kde byl kladen 
důraz na praktičnost a využití v re-
álném životě už u mladších studen-
tů. Menším zklamáním pro mě byla 
německými studenty poměrně málo 
využívaná školní jídelna. Některá 
jídla nás zkrátka nedokázala úplně 
zasytit. V tomto ohledu nemohla 
naší jídelně konkurovat. Učitelé  
i studenti byli velmi přátelští a vstříc-
ní. Náš pobyt bych vyhodnotil jako 
zdařilý. Moc rád bych toto město 
navštívil někdy v budoucnu znovu!“ 
(Luděk, sexta)

Petra Bíglová, 
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Poznávání Velké Británie
Jakožto studenti Gymnázia Mnicho-
vo Hradiště jsme se v týdnu mezi  
5. až 11. dubnem zúčastnili zájezdu 
do Velké Británie organizovaného 
naší školou  ve spolupráci s cestovní 
kanceláří Kristof. Součástí pobytu 
bylo absolvování dvoudenního ja-
zykového kurzu v nadačním cent-
ru s místními učiteli, cestování po 
známých lokacích Anglie a taktéž 
ubytování, jež nám bylo zařízeno 
v hostitelských rodinách v menším 
malebném městečku jménem Strat-
ford-upon-Avon. 

Právě tam začala ve čtvrtek 
naše cesta, a jelikož je toto místo 
proslaveno jako rodiště a násled-
né bydliště velkolepého básníka  
a dramatika Williama Shakespeara, 
navštívili jsme zde jeho rodný dům 
a hrobku v kostele Holy Trinity, také 
ale stratfordskou motýlí farmu se 
simulovaným tropickým prostředím 
pro různé druhy motýlů a ostatního 
hmyzu, největší v celém Spojeném 
království. Další den jsme zavítali 
do Coventry, známého centra auto-
mobilového průmyslu, jehož historii 
zachycuje místní muzeum dopra-
vy, a do zdejší velkolepé katedrály. 

V sobotu jsme pokračovali dále 
do Burton-on-the-water v oblasti 
Cotswolds, vesnice obdivované pro 
její idylickou atmosféru a pískově 
zbarvené zděné stavby, odpoled-
ne následovně na obhlídku jedné  
z oficiálně nejfotografovanějších  
a nejkrásnějších uliček na světě, 
Arlington Row. Předposlední den 
jsme strávili návštěvou paláce Blen-
heim, slavného pro jeho spojitost  
s anglickým hrdinou Winstonem 
Churchillem, a prohlídkou Christ 
Church katedrály v univerzitním 
městě Oxford. Hlavní město Londýn 
jsme si nechali až na konec výletu, 
měli jsme tu možnost navštívit či 
alespoň spatřit téměř všechna jeho 
nejslavnější lákadla, převážně v his-
torické části. Výhled na londýnský 
parlament a ostatní památky jsme si 
užili ze světoznámého London Eye. 

Celý týden proběhl výborně  
a domů do Mnichova Hradiště jsme 
se navrátili s dobrou náladou, lehkou 
únavou, každopádně též s patřičně 
načerpanou britskou atmosférou.

Alice Šmídová, septima,
 Gymnázium Mnichovo Hradiště

Férová snídaně před gymnáziem
V sobotu 13. května se před Gym-
náziem Mnichovo Hradiště usku-
teční Férová snídaně (již od května 
2016 je GMH nositelem značky 
Fairtradová škola). V jakém čase se 
potkáme? Od 9:30 do 11:00 hodin. 
Na akci se sejdou příznivci fair trade, 
aby společně posnídali fairtradové  
a lokální potraviny, a vyjádřili tak 
podporu produktům, při jejichž výro-
bě nebyla porušována lidská práva, 
nebylo poškozováno životní prostře-
dí či nebyla zneužita dětská práce. 
Připojíme se tak ke statisícům lidí 
po celém světě, kteří společně osla-
ví Světový den pro fair trade. Díky 
fairtradové značce získávají drobní 
pěstitelé, řemeslníci a zaměstnanci 
z tzv. rozvojových zemí příležitost 
uživit se vlastní prací za důstojných 
podmínek. 

Co s sebou na snídani vzít? 

Fairtradové dobroty se dobře vyjí-
mají vedle těch lokálních. Můžete si 
upéct buchtu z fairtradového kakaa 
a cukru, biomouky, medu od míst-
ního včelaře a vajíček od souseda  
a k tomu si uvařit do termosky fair 
trade čaj nebo kávu. Nemáte čas 
ani chuť na pečení? Pak stačí chle-

ba namazaný marmeládou z jahod  
z vaší zahrádky, fairtradovou čoko-
ládovou pomazánkou nebo sýrem 
od místního farmáře. Deka, hrníček, 
talíře, ubrousky, nože a lžičky by ve 
vašem košíku také neměly chybět! 

Těšíme se na všechny sympati-
zanty fairtadové myšlenky, studenty 

gymnázia a jejich rodinné přísluš-
níky, ale i náhodné kolemjdoucí!  
A také na ochutnávku dobrot, které 
si přichystáte!

Markéta Tomášová,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Velikonoce, vystoupení pro seniory a den s policií
Duben v Mateřské škole Mírová za-
čal velikonočně. Ještě než se všech-
ny děti rozprchly domů na hodovač-
ku, užily si velikonoční stezku okolo 
Jizery. Během ní na malé dobrodru-
hy čekala spousta zapeklitých úkolů. 
Ty mladší potrápila trošku fyzicky 
a ti starší si museli lámat hlavinky 
nad nelehkými hádankami. Na konci 
však všechny čekala sladká odmě-
na. V některých třídách se společně 
s rodiči tvořilo – ve třídě Beruška se 
drátovalo, v Hruštičce se pekly jidá-
še a ve třídě Jablíčko se pletly veli-
konoční věnečky. 

Předškoláci se zúčastnili bese-
dy s policejním preventistou. Děti se 
seznámily s výstrojí a prací policisty, 
besedovaly na téma slušné chování, 
kamarádství, řešení konfliktů a před-
cházení konfliktům, pomocí obrázků 
a rozhovoru řešily modelové situace, 
ve kterých by se mohly ocitnout. Na 
závěr děti obdržely dárek a podáním 
ruky slíbily dodržování pravidel sluš-
ného a kamarádského chování. 

Děti ze třídy Včelička byly po-
těšit babičky a dědečky v Domově 
Modrý kámen. Svým jarním vystou-
pením vykouzlily úsměv na tváři 
našim seniorům.  V půlce dubna za 
dětmi dorazilo sférické kino. Jedná 

se o nejnovější zábavně – vzdělá-
vací instrument. Sférický projekční 
systém uvnitř pojízdné kupole ský-
tá neuvěřitelný pohled. Děti se tak 

na chvíli ocitli přímo pod hvězdnou 
oblohou, na dně oceánů, v lidském 
těle anebo prozkoumávaly nekoneč-
ný vesmír. Pro všechny to byl velmi 

obohacující zážitek. 

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

Galerie ZUŠ představuje 
mladou malířku z Hradiště

Máte-li rádi fantazii, přírodu, zvířa-
ta nebo jste jen zvědaví, neváhejte 
navštívit galerii Konírna v místní 
ZUŠ, kde bude od 25. dubna do 17. 
května probíhat výstava Michaely 
Stránské. Otevřena je vždy ve středu  
v čase 15-17 hodin a v sobotu mezi 
9. a 11. hodinou.

Narodila jsem se v roce 2003, letos 
tedy oslavím své 20. narozeniny. 
Od narození žiji v Mnichově Hradišti  
a studuji osmým rokem na místním 
gymnáziu. Kreslit jsem začala již  
v útlém dětství a v místní ZUŠ jsem 
deset let navštěvovala výtvarný obor. 
V ZUŠ, ve škole, doma u rodičů či 
prarodičů, tam všude jsem měla do-
statek prostoru a ideální podmínky. 
Ve svých začátcích jsem kreslila 
pastelkami, později si zvolila  plátna 
a olejové barvy, které vnímám jako 
ideální prostředek k vyjádření svých 
emocí a pocitů. Pravidelně jsem 
navštěvovala také letní kurzy pořá-

dané Akademií výtvarného umění v 
Praze, kde jsem si mohla vyzkoušet 
figurální malbu. Příležitost portré-
tovat celé postavy, detaily obličeje, 
končetin, mimiky, ale především živé 
postavy mě zase posunula o kousek 
dál. Společně s uměleckou skupinou 
Nevzdělanci jsem se spolupodílela 
na velkoformátovém obrazu Portrét 
čtyř malířů, který jsme během loň-
ského podzimu společně vystavili v 
libereckém ateliéru Václava Kováře. 

Zdrojem inspirace mi jsou sny, 
pohádky, příroda, zvířata, anebo 
výplody mé fantazie. Věnuji se také 
ilustracím vlastní knihy – vedle ma-
lování také píši. Kromě svých téměř 
dvaceti deníků pracuji na fantasy 
knize, kterou bych ráda doplnila  
o ilustrace. Třeba se jednou dočká 
i vydání. Mimo obrazy vytvořené na 
základě vlastní fantazie se věnuji 
menším zakázkám – maluji na přání 
dle předloh. 

Michaela Stránská
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Gratulujeme a děkujeme, pane doktore! 
Lékař Jan Krbušek oslavil sté narozeniny
Jana Krbuška, nestora mnichovohra-
dišťské pediatrie a obětavého lékaře, 
na něhož s láskou v srdci vzpomínají 
stovky a stovky jeho pacientů, snad 
ani není třeba představovat. Rodák z 
pražských Nuslí, který se svou chotí 
Jiřinou před více než 70 lety zakotvil 
v Mnichově Hradišti, se 16. dubna 
2023 dožil sta let. O dva dny později 
mu k jubileu v obřadní síni radnice 
za přítomnosti rodiny pogratuloval 
starosta města Jiří Plíhal, předseda 
komise pro občanské záležitosti Ar-
nošt Vajzr a zástupkyně Zaměstna-
necké pojišťovny Škoda a Okresní 
správy sociálního zabezpečení.

Jan Krbušek vykonával nároč-
né povolání lékaře od roku 1950 
do roku 1992, kdy jej v pediatrické 
ordinaci vystřídal jako syn David Kr-
bušek. Za svými pacienty jezdíval v 
zimě i v létě, ordinoval od Bakova po 
Sobotku a souběžně budoval záze-
mí pro tým lékařů na mnichovohra-
dišťské poliklinice, jejímž šéflékařem 
byl po tři desetiletí.

S životními osudy Jana Krbuška 
se můžete seznámit podrobněji v ob-
sáhlém rozhovoru v říjnovém vydání 
Kamelotu z roku 2022. V něm vzpo-
míná na léta, kdy se věnoval skau-

tingu v oddíle Jaroslava Foglara, na 
válečné roky i poválečné studium 
medicíny a zejména pak na náročná 
léta strávená cestováním mezi paci-
enty, ordinacemi v okolních městech 

a obcích a poliklinikou.
Vše nejlepší, pane doktore, 

hodně zdraví a mnoho radosti!

Martin Weiss

Násilné chování v rodině některé děti vnímají jako normální, upozorňuje Respondeo
Za minulý rok Policie ČR vykázala  
v 1086 případech násilnou osobu ze 
společného obydlí a označila v těch-
to případech 928 dětí za děti ohro-
žené domácím násilím. Intervenční 
centra v České republice  evidují dal-
ších 818 dětí, které byly v roce 2022 
svědky agrese v rodinách. Jaký je 
skutečný počet dětí jako svědků do-
mácího násilí mezi rodiči, však není 
známo. Podle pracovnic Intervenč-
ního centra Respondeo se bohužel 
stále častěji objevují případy, kdy 
má chování agresora kořeny v jeho 
dětství – sám domácí násilí zažíval 
nebo mu byl přítomen.

„V posledních letech se v od-
borné veřejnosti stále více diskutuje  
o postavení dětí v rodině, kde 
probíhá domácí násilí. V našem 
intervenčním centru se setkává-
me převážně s dětmi, které jsou 
svědky probíhajícího psychického 
a fyzického násilí, nicméně přímo 
bité nejsou,“ říká Denisa Sachom-
ská, vedoucí Intervenčního centra 
Respondeo, které pomáhá obětem 

i svědkům domácího násilí v celé 
severní a východní části středních 
Čech. „To ovšem neznamená, že 
nejsou probíhajícím násilím v rodině 
přímo ohrožené,” dodává. Nedávno 
je kontaktovala klientka poté, co se u 
nich doma situace vyhrotila natolik, 
že ji manžel i s dvěma náctiletými 
dcerami zamkl doma, vzal jim mo-
bilní telefony a odešel. „Starší dceři 
se následně podařilo vylézt oknem  
a utekla vše oznámit na policii. 
Dlouhá léta obě dcery bezmocně 
přihlížely tomu, jak jejich otec matku 
slovně i fyzicky ponižuje, kontroluje 
a brání jí v kontaktu s blízkými,“ po-
pisuje Denisa Sachomská. 

Další z klientek Respondea, 
matka tří děti, se rozhodla opustit 
muže alkoholika, který se k ní po 
několik let choval velice agresivně. 
„Rozbíjel věci, křičel a urážel ji. Děti 
na chování otce samozřejmě reago-
valy. Starší syn se uzavíral do sebe, 
mladší děti plakaly nebo křičely. Ov-
šem když byl otec střízlivý, k dětem 
se choval hezky,“ líčí Denisa Sa-

chomská. Bohužel muž nebyl ocho-
ten přistoupit k léčbě či podstoupit 
psychiatrické vyšetření a opilecké 
eskapády se neustále opakovaly. 
Nakonec se žena rozhodla i s dětmi, 
které byly v rodině pod neustálým 
stresem, odejít a usiluje o svěření 
dětí do výhradní péče. 

Respondeo s oběma ženami 
nyní intenzivně pracuje, nicméně 
pomoc potřebují i děti. „Pro děti jako 
svědky násilí mezi rodiči je důležitý 
první kontakt a včasná pomoc kom-
petentního pracovníka, tedy odbor-
níka, který zná specifika domácího 
násilí, umí vést rozhovor s trauma-
tizovaným dítětem, vnímá dopad 
násilí na děti a jejich další vývoj,“ 
říká Martina Vojtíšková, vedoucí 
Intervenčního centra Ústecký kraj  
a předsedkyně Asociace pracovní-
ků intervenčních center ČR. Denisa 
Sachomská dodává, že v Respon-
deu pracují s dětmi již od šesti let 
– poskytují jim odbornou pomoc, 
krizovou intervenci a edukaci v sou-
vislosti s domácím násilím v rodině. 

Starším dětem od 14 let nabízejí 
také psychoterapeutickou péči.

V některých případech děti cho-
vání agresivního otce vůči matce 
začnou přijímat jako normu – jako 
v příběhu Hanky. Ta pochází z ne-
úplné rodiny, její matka měla vždy 
potíže s muži a alkoholem, proto 
Hanka velmi brzy odešla z domo-
va a našla si už jako velice mladá 
partnera. „Paní Hana popisovala, 
jak se o ni partner v počátku vztahu 
hezky staral, bral ji do kina, na vý-
lety, připadala si jako princezna. Na 
jeho podmínce, že se nesmí s nikým 
jiným bavit a musí trávit čas pouze 
s ním, jí nepřišlo nic divného. Záhy 
spolu začali bydlet a nároky part-
nera na Hanu se stupňovaly, nikdy 
neudělala nic správně – neměla dost 
uklizeno, navařila málo jídla, nebyla 
dostatečně upravená a atraktivní. 
Hana se ze všech sil snažila pra-
covat na zdokonalení sebe sama 
a společné domácnosti,“ popisuje 
příběh klientky Denisa Sachomská. 
Postupem času začal muž Hanu za 

veškeré „nedokonalosti“ trestat, za-
čalo to výčitkami a skončilo ránami 
řemenem. Do vztahu se narodila 
holčička, na kterou však muž nikdy 
nevztáhl ruku. „Dcera byla však 
trestání matky přítomna, a začala 
tak násilné chování otce považovat 
za něco běžného. Otci se podařilo 
malou dceru do trestání matky také 
zatáhnout – za pytlík bonbonů měla 
mámu hlídat, aby nezlobila,“ líčí ve-
doucí intervenčního centra. Za „zlo-
bení“ bylo považováno cokoli mimo 
plán otce, stačilo prohodit pár slov 
se sousedkou, nalíčit si řasy, vzít si 
sukni nad kolena. 

Pokud dítě přijme takové chová-
ní jako normu, může být v budouc-
nu samo násilníkem i obětí – což 
ilustruje příběh Dany. Ta je jedinou 
dcerou nezralých a chladných rodi-
čů. V dětství se k ní chovali velmi 
krutě a dodnes ji psychicky ovládají. 
Dana už je dospělá, žije mnoho let v 
manželství, které ji však nenaplňuje, 
manžel ji psychicky týrá a manipu-
luje s ní. „Má s manželem dva syny  

a u jednoho z nich se již začínají pro-
jevovat násilnické sklony,” uzavírá 
Denisa Sachomská. Podle předsed-
kyně Asociace intervenčních center 
ČR Martiny Vojtíškové se domácí 
násilí v rámci rodin přenáší z praro-
dičů na rodiče a na jejich děti a počet 
případů takzvaného transgenerační-
ho násilí stoupá: „Přenos způsobují 
silné tradiční stereotypy v rodinách, 
nežádoucí přebírání vzorů a v nepo-
slední řadě sociální tlak okolí.“ Feno-
mén domácího násilí je navíc stále 
provázen řadou mýtů a vysokou mí-
rou společenské tolerance. 

Pracovnici Intervenčního centra 
Respondeo je možné kontaktovat 
telefonicky na čísle 775 561 881 
nebo mailem na adresu denisa. 
sachomska@respondeo.cz. Veške-
ré služby IC jsou bezplatné, mimo 
jiné také díky finanční podpoře měs-
ta Mnichovo Hradiště.

Jolana Boháčková,
Respondeo

Hola, hola, jaro na výlety volá!
Také jste s nadšením přivítali první 
opravdu teplé jarní paprsky? Příroda 
jejich působením ožila, zazelenala 
se a i ty největší škarohlídy potěšila 
svou barevnou paletou. Díky bohaté 
nabídce výletů našeho odboru Klu-
bu českých turistů mají malí, velcí  
i ti starší možnost všechny krásy jara 
okusit doslova z první ruky. 

Aby nám bylo na našich cestách 
příjemně, zapojili jsme se do celo-
republikové akce Ukliďme Česko  
a první dubnovou sobotu již tradič-
ně procházeli Dolci až do Hoškovic  
a třešňovkou zpět do Mnichova Hra-
diště. 

Jaro je neodmyslitelně spjato 
s bledulemi, za těmi se senioři vy-
dali do Českého ráje – kouzelná to 
podívaná! Poměrně hodně jsme si 
„mákli“ při výšlapu na Sedlo, kam 
nás zavedl Petr Hladík, ale dlužno 
podotknout, že šlo o sice náročný, 
leč nesmírně zajímavý výlet na ma-
gický vrchol na Litoměřicku, kde nás 
sice přivítala mlha a námrazy, ale  
i nejrůznější skalní útvary. Tečku za 
Velikonocemi jsme udělali s Jitkou 
Thorovskou ve zvířetickém Hrnčíř-

ském dvoře, který nikdy nezklame 
– my se na jeho výstavy pravidelně 
vydáváme v období Vánoc a nyní 
nově i ve velikonočním čase. 

Radost nám udělalo na 60 turis-
tů, kteří se přidali k našemu 6. roč-
níku tradičního jarního zahajovacího 
výletu Zásadně na Zásadku. Pano-
valo přívětivé jarní sluneční počasí, 
děti cestou plnily úkoly jarní stezky 
a za odměnu si všichni na Zásadce 
opekli buřty a zaposlouchali se do 

kytarové produkce Zdeny Baladrá-
nové a Jiřího Vaška. Ti nás potěšili 
trampskými, skotskými a irskými 
melodiemi. Zásadka byla ještě veli-
konočně vyzdobená, skvělá nálada 
účastníků akce tak byla zaručena. 

Duben pro nás ale neskončil na 
Zásadce – po uzávěrce Kamelotu 
jsme vyrazili po louce do Bakova, 
k našim severním sousedům na 
rozhledny Horní Lužice či s mnicho-
vohradišťským muzeem na společný 

výlet do Dařenic, Loukova a Svijan. 
I květen nabídne zajímavé vý-

letní cíle. Na prvního máje již tra-
dičně navštívíme nedaleký Valečov, 
senioři se vydají do Starých Splavů  
a Doks, rodiny s dětmi a další zájem-
ci absolvují víkendový přechod Kr-
konoš, prohlédneme si trochu stra-
šidelné Čertovy hlavy na Mělnicku  
a po čedičových sloupech vyšplhá-
me na Spící pannu (Lysou skálu), 
odkud je fantastický výhled do kra-
jiny v okolí Starých Splavů. 

A to zde nezmiňuji zdaleka 
vše – naše seniorská sekce se totiž 
nechce nechat svazovat pevně sta-
novenými termíny, proto nás často 
překvapí výletem doslova ze dne na 
den (no, někdy se o výletu dozvíme 
i tři či čtyři dny dopředu). Spadáte-
-li tedy do této věkové kategorie, 
vyplatí se vám sledovat naše infor-
mační kanály, web (www.kct-mh.cz) 
i facebookové stránky (Klub českých 
turistů – Mnichovo Hradiště). 

Markéta Tomášová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

První turisté na startu tradičního výletu Zásadně na Zásadku.

Ples rybářů z Hradiště 
se povedl i po tříleté pauze

Po tříleté přestávce jsme váhali, jest-
li rybářský ples uspořádat. Obavy z 
veškerého zdražování a následného 
šetření však přebila poptávka ze 
strany lidí. Velice nás potěšilo, že 
se k nám tradiční partneři neobrátili 
zády a opět akci podpořili. Vstupen-
ky byly rychle vyprodány a další se 
nabízely spíše sporadicky, pokud 
někdo náhle nemohl, onemocněl  
a podobně. 

Velkou změnou byla výměna 
kapely. Ta původní se bohužel roz-
padla, a tak jsme zkusili oslovit ka-
pelu SMEČ, která se své role chopila 
na výbornou. Široký repertoár roz-
tančil téměř každého. Hrálo se až do 
druhé hodiny ranní. Ne nadarmo se 
říká, že ples „dělá“ kapela a tombola. 
V našem případě lze hovořit o štěstí. 
Během půlnočního losování byli díky 
mysliveckým sdružením mezi cena-
mi tři divočáci, krásnou elektroniku 
darovala firma Comfeel, zajímavý 
byl i hokejový dres BK Mladá Bole-
slav s podpisy hráčů, rodinná plavba 
parníkem po Vltavě nebo truhlářské 
výrobky pana Tučka. Vedle těchto 

cen bylo pro návštěvníky plesu, kte-
rých byl plný sál, připraveno ještě 
dalších 400 cen. Všem sponzorům 
děkujeme.

 Díky patří i Obecnímu úřa-
du Klášter Hradiště nad Jizerou  
a partnerům letošního plesu: Com-
feel s.r.o., Truhlářství Ondřej Tuček, 
Pivovar Klášter, Pivovar Svijany, 
Compag, Kofola Mnichovo Hradiště, 
Mlýn Perner, RI-OKNA, Chovatelské 
potřeby u Dvořákových, Oční optika 
Alena Timová, Probrus Doubrava, 
Stavebniny Nohynek a Nohynek, 
město Mnichovo Hradiště, Berner, 
Dřevocentrum Mnichovo Hradiště, 
SDH Klášter Hradiště nad Jizerou, 
Občerstvení Hope Mnichovo Hradi-
ště, 3PRO Mnichovo hradiště, Řez-
nictví Martin Pálka, HBPO Czech, 
MS Jivina, MS Boseň, MS Ptýrovec, 
Hostinec Na Habru, Severka – Petr 
Rösler, DINO TOYS Mnichovo Hra-
diště a ČRS z.s., MO Mnichovo Hra-
diště.

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště
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Béčko stolních tenistů vyhrálo krajský 
přebor a raduje se z postupu do divize
B – družstvo stolních tenistů TJ So-
kol Mnichovo Hradiště po loňském 
postupu z KP2 opanovalo základní 
část dlouhodobé krajské soutěže  
1. třídy, a probojovalo se tak do nad-
stavbového play-off. Semifinálové 
klání se sousední TJ Auto Škoda 
Mladá Boleslav se neuskutečnilo, 
protože soupeř z duelu předčas-
ně odstoupil. Podobně to dopadlo  
v druhém semifinále mezi TJ Spar-
tak Čelákovice a TJ Sokol Čáslav. 
Do finále se tak probojovaly první 
dva týmy soutěže. 

Na základě rozhodnutí mnicho-
vohradišťského kapitána se první 
utkání odehrálo v sobotu 15. dubna 
za stoly Čelákovických. V doslova 
pekelné atmosféře podporované cca 
padesátkou diváků začalo utkání 
smírně. Jednu čtyřhru vyhráli domá-
cí a jednu hosté. Podobně skončila 
první dvojice utkání, kdy Šimeček 
porazil Mlejnka a Dusil podlehl Iglo-
vi. Za stavu 2:2 však otěže zápasu 
převzali Mnichovohradišťští a díky 
dvěma výhrám Jamricha, Blažka 
a Šimečka a jednomu bodu Dusila 
překlopili vývoj zápasu na svoji stra-

Wake park ve Veselé 
zahajuje osmou sezonu
První milovníci vodního sportu 
wakeboarding zkoušeli brázdit vod-
ní hladinu Písáku ve Veselé v roce 
2016. Tehdy se ve zkušebním pro-
vozu otevřel první z vodních vleků. 
Od té doby si tento sport v Mnichově 
Hradišti získal své místo a každo-
ročně za ním míří stovky sportovců. 
Řada z nich se už propracovala  
i k úspěchům v různých soutěžích.

Areál Veselý vlek se od svého 
otevření proměnil a jeho provozo-
vatel se ho stále snaží zvelebovat. 
„Zakládali jsme trávníky, sázeli keře 
a podobně. Z vody jsme vytahali 
hromady nepořádku, vyčistili, upravi-
li a osázeli břehy. Vysadili jsme přes 
sto vzrostlých stromů,“ vzpomíná 
na začátky Ladislav Lauryn, který 
za vznikem areálu stojí. Ten rovněž 
připomíná, že vše mohlo vzniknout 
jen díky partě nadšenců, kterým se 

zalíbila myšlenka mít vodní vlek blíz-
ko bydliště.

Jezdcům jsou na Písáku k dis-
pozici čtyři vleky. Vybere si z nich 
začátečník i pokročilý jezdec, který 
nechce jen jezdit, ale i skákat přes 
překážky. Jízdu na prkně zvládne 
každý. Jezdec má vlek pro sebe. 
Když spadne, nemusí nikam pla-
vat. Obsluha vlek zastaví a jezdec 
se rozjede znovu z vody. Začáteč-
ník se nejprve naučí, jak se rozjet  
a následně zvládnout otočky. Jezdí 
i děti, stačí umět plavat a zvládnout 
otočku ve vodě z břicha na záda. 
Veškeré vybavení potřebné pro jíz-
du, tedy helma, vesta a prkno, je  
v ceně jízdného a půjčují je v areálu. 
Jízdu si lze objednat na webu www.
veselyvlek.cz.

Martin Weiss

INZERCE

Krajský přebor završili volejbalisté s bronzem kolem krku
Tým juniorů Sokola Mnichovo Hra-
diště skončil v závěrečném turnaji 
krajského přeboru na třetím místě 
a obsadil stejnou pozici i celkově  
v soutěži v sezóně 2022/23. Vítě-
zem krajského přeboru se nakonec 
stala Slávia Liberec před Lokomo-
tivou Česká Lípa. Naši junioři tak 
obsadili třetí pozici a odnesli si ze 
závěrečného ceremoniálu bronzové 
medaile. 

Celkově máme velmi mladý 
tým, část hráčů je ještě v žákov-
ském věku, ale část hráčů je velmi 
perspektivní, a proto zvažujeme 
možnost zapojení našeho týmu do 

některé republikové soutěže, prav-
děpodobně 1. ligy U22M, do níž se 
lze přihlásit i bez kvalifikace. Tým 
ovšem musíme přes letní přípravu 
doplnit ještě minimálně o další tři  
hráče a hlavně jej kvalitně na příští 
sezónu připravit.

Na fotografii zleva dole: Adam 
Pospíšil, Ondřej Kysela, Vít Javůrek, 
Jan Litvik, nahoře zleva: trenér Jiří 
Skřivan, Daniel Doležal, Jakub Šíd-
lo, Tomáš Skřivan, Ondřej Švejdar, 
Vítek Kysela a trenér Luděk Maier.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

MSK má nové webovky

nu. Za stavu 2:9 už ani nejzarytější 
domácí fanoušci nevěřili v zázrak, 
ale nepřestali svoje borce podporo-
vat. Domácí sice díky bodům Igla 
a Dvořáka nedovolili, aby bodový 
rozdíl dále rostl, avšak to nestačilo 
na lepší výsledek než 5:13 z pohle-
du Čelákovic, což byla pro odvetné 
utkání v Hradišti velice nekomfortní 
situace.

V nedělním odvetném zápase 
tak stačilo domácím uhrát šest bodů, 
aby dosáhli vysněného postupu do 
nejvyšší krajské soutěže. Odveta se 
odvíjela podobně jako první utkání. 
Po čtyřhrách byl stav 1:1, první dvoj-
ce singlů skončila rovněž vyrovnaně. 
Pak ale Jamrich i Dusil přehráli své 
soupeře, a vytvořili tak rozhodující 
náskok 4:2, který se postupně zvy-

šoval až na 7:3. Za tohoto stavu již 
byla série rozhodnutá a už nebylo 
o co hrát. Oba týmy tak svá utkání 
na střídačku poskrečovaly a domácí 
mohli začít s oslavami postupu do 
divize.

Jan Mareš,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Mnichovohradišťský SK má od 1. 
dubna zbrusu nový web! Zájemci 
na něm najdou všechny informace 
od reportů ze zápasů, přes soupis-

ky,  tréninkové plány až po kontakty 
a zajímavosti. Vedle facebookového 
profilu klubu si tak zapište i adresu 
www.mskfotbal.cz. (ok)

Tenisový klub pořádá nábor malých tenistů od čtyř let
Rodiče a sportovní nadšenci, hle-
dáte pro své děti zábavnou a aktivní 
formu trávení volného času? Přidejte 
se k nám v našem tenisovém klubu, 
kde učíme tenis hravou formou!

Jsme součástí projektu Tenis 
dětem, který podporuje zdravý ži-
votní styl a rozvoj sportovních do-
vedností u nejmenších. Naše lekce 

jsou plné her, soutěží a zábavy, 
které vaše děti naučí základy teni-
su, zatímco si budou užívat spoustu 
legrace s novými kamarády. A co je 
nejlepší? Děti získávají odznaky za 
své úspěchy a lepí si je do své sbír-
ky! Navíc za každou splněnou výzvu 
dostanou skvělé ceny!

Nečekejte déle a přihlaste své 

děti do Tenisového klubu Mnichovo 
Hradiště. Těšíme se na vás na kurtu! 
Přihlásit se můžete na webu www.
tenisdetem.cz nebo na telefonu 728 
886 979. Ukázkové hodiny jsou kaž-
dou středu od 17:00 hodin.

Pavel Hron,
Tenisový klub Mn. Hradiště
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Na volné místo pro hlavního sponzora jsme nastříkali Občanské
fórum a vyrazili do Francie, vzpomíná na Dakar 1990 Pavel Záleský
Zatímco v konstrukci mnichovohra-
dišťského LIAZu prošel Pavel Zá-
leský takřka všemi pracovišti, během 
několika ročníků Rally Paříž – Dakar 
zůstal vždy věrný postu navigátora. 
Legendárního závodu se poprvé zú-
častnil v roce 1987 v posádce s Jiřím 
Moskalem a Jaroslavem Joklíkem 
(společně obsadili 3. místo v kate-
gorii kamionů a dokonce 1. místo 
v kategorii sériových kamionů). Co 
nemůže Pavel Záleský zapomenout 
Václavu Klausovi? V čem byla podle 
něj pro české účastníky náročnější 
příprava na Rally Dakar po revolu-
ci? A dívá se dnes na přenosy ze 
závodu?

Pane Záleský, mohl byste na úvod 
představit, kudy vedla vaše cesta 
do LIAZu?

Pocházím z Jičína, odkud jsem 
šel po základní škole studovat do 
Boleslavi strojní průmyslovku. Zají-
mala mě auta a dostal jsem se na 
obor technologie hromadné výroby 
automobilů. Ve druháku jsem se 
zakoukal do tmavovlasé prvňačky, 
slečny Hlaváčkové. Po průmyslovce 
jsem pokračoval na ČVUT do Prahy, 
ale než jsem školu stačil dokončit,  
v roce 1978 jsme se vzali, a tak jsem 
se přiženil do Bakova nad Jizerou. 
Přemýšlel jsem, co bude, až školu 
dokončím, a proto jsem se objevil  
v mnichovohradišťském LIAZu na 
personálním oddělení. Nakonec 
jsem od podniku dostal stipendium  
s tím, že až dodělám školu, nastou-
pím do LIAZu. 

Jak tohle vlastně fungovalo? Ak-
tivně jste hledal podnik, který by 
vás mohl podpořit?

Předně jsem potřeboval po-
tvrzení, že budu po škole pracovat  
v oboru. Šlo o to, že někdy ve třeťá-
ku nebo čtvrťáku na ČVUT jsme se 
už dělili na jednotlivé obory. Já chtěl 
na dopravní stroje a manipulační 
techniku. O ten obor byl velký zájem  
a uchazeč musel prokázat, že po 
škole se mu bude věnovat. A tak 
jsem v roce 1978 přišel do LIAZu 
požádat o takové potvrzení. Když už 
jsem tam byl, nabídli mi stipendium 
a já to samozřejmě vzal. Ale řekl 
jsem si, že z něj nesmím nic utratit. 
To pro případ, že by se něco změ-
nilo, já do LIAZu nastoupit nemohl 
a musel bych peníze vrátit. Pak se 
nám v dubnu 1979 narodil první syn, 
já v tom roce promoval a následně 
nastoupil do práce.

Do jakého oddělení?
Do konstrukce karoserií. V září 

jsem šel ale na rok na vojnu. Když 
jsem se vrátil, byl jsem něco, čemu 
se říkalo „kádrová rezerva“ – vystu-
dovaný v oboru, člověk, se kterým 
se počítalo, že v práci něco předve-
de. Díky tomu jsem mohl projít všemi 
konstrukčními odděleními ve vývojo-
vé konstrukci ve zdejším LIAZu. A to 
se mi líbilo. Nejdřív jsem byl na karo-
sérii, pak dělal plošiny, pak nápravy 
u inženýra Večerníka, také spojky, 
kardany, s inženýrem Neumanem 
jsem koukal do převodovek... Pak 
jsem šel na druhou půlku konstruk-
ce, k rámařům, k panu Vondrákovi, 
na brzdy k inženýru Vykopalovi. Na-
konec jsem dělal něco i pro projekci 
a s inženýrem Pospíšilem pérování. 
Bylo to docela pestré.

Když jste nastupoval, bylo to ještě 
v éře inženýra Václavíka?

Ano, ten mě vlastně přijímal.

Takže jste pracoval ve staré budo-
vě někdejší textilky?

Ano, v horním patře. Když 

se vyjelo výtahem, tak vpravo za 
rozpiskou začínala velká kancelář 
konstrukce – karosérie, plošiny, ná-
sledovala skupina inženýra Večer-
níka, naproti němu přes uličku byla 
konstrukce traktorů, pan Sameš – 
pro ně jsem taky dělal. Úplně vzadu  
v koutě měl prémiové místo pan 
inženýr Neuman, který dělal převo-
dovky, a před ním seděl Petr Pavliš-
ta. To byla jedna polovina. Když se 
šlo od výtahu nebo od schodů na 
druhou stranu okolo kanceláře ve-
doucího konstrukce, napravo byla 
zástavba motorů, nalevo rámy. Celý 
vývoj čítal nějakých 80 až 100 lidí. 
Poměrně málo lidí na to, kolik se 
udělalo práce.

Po celou dobu jste pracoval jako 
konstruktér?

Vlastně ano, postupně jsem 
prošel všechna konstrukční odděle-
ní a v každém strávil asi dva roky. 
Pak se stalo, že měl jít do důchodu 
pan Bílek, šéf konstrukce karosérií  
a já měl nastoupit na jeho místo. To 
už se ale začalo mluvit o Dakaru, 
takže pan Bílek musel přesluhovat. 
Potom končil šéf konstrukce, pan 
Eichler z Kláštera, a já měl jít zase 
místo něj. Jenže to jsem měl zrov-
na jet do Afriky. Nakonec jsem na tu 
pozici přece jen nastoupil a rok nebo 
dva na ní pracoval. Ale nic moc to 
pro mě nebylo. Myslel jsem, že budu 
mít větší slovo, a ne že budu pořád 
řešit nějaké ptákoviny. Když pak 
vzniklo nové oddělení předprojekce, 
šel jsem šéfovat tam.

Co mělo tohle oddělení za úkol?
Náš první úkol byl návrh hliníko-

vého elektromobilu pro zahraničního 
partnera. Všechno bylo tak strašně 
ideální, že jsem říkal: „Hoši, mně se 
to nelíbí, to je všechno tak strašně 
úžasný, že to nemůže být pravda 
...“ A nemýlil jsem se. Postavili jsme 
maketu – nemělo to interiér – a před-
stavili ji ve Frankfurtu na autosalonu.  
Z toho jsme měli pěkný pocit. To 
auto bylo udělané tak krásně, že 
někteří návštěvníci kolem něj chodili 
a marně lomcovali za kliku ve sna-
ze posadit se dovnitř. A výstavou 
to skončilo, zadavatel projektu zmi-
zel… Po tomhle elektromobilu jsme 
začali pracovat na projektu hliníkové 
kabiny. To už se bavíme o 90. letech  
a řadě 400. Cílem bylo zlevnit výro-
bu kabin, které se v LIAZu lisovaly 
stejně jako auta ve Škodovce. Jenže 
ve Škodovce vyrobili ročně 100 tisíc 
aut a LIAZ nějakých 15 tisíc. Při zá-
vratných cenách za raznice je jasné, 
proč se hledala jiná technologie. Do-
konce jsem si na to mohl vybrat lidi. 
Postavili nám vlastní kancelář – od-
dělili část patra sádrokartonem, pro-
tože věci, na kterých jsme pracovali, 
podléhaly utajení.

Myslíte, že bylo možné v 90. letech 
LIAZ ještě zachránit?

Věřil jsem tomu. Jednu věc ale 
v téhle souvislosti nemůžu odpustit 
Václavu Klausovi. Jde o způsob, 
jakým probíhala privatizace. V roce 
1990 jsem byl členem podniko-
vé rady a dostal se k materiálům  
a informacím, o kterých většina lidí 
nevěděla. Zíral jsem, jaký balík pe-
něz byla fabrika ještě pořád schop-
ná vyprodukovat. Ale 97% zisku se 
odevzdalo státu, 3 % zbyly fabrice.  
Z peněz na odpisy se státu odevzda-
lo vše. A pak ráz na ráz tržní hos-
podářství, musíte se starat, nazdar, 
trhněte si nohou... Fabrika zůstala 
bez prostředků. 

Navíc v té době, když si chtěl 
vzít člověk úvěr na nákup nákladní-
ho auta za dva tři miliony, banka mu 

ho nedala. Ale ten, kdo chtěl stavět 
golfové hřiště za 400 milionů, to bylo 
něco jiného, ten peníze dostal. Tohle 
fabrice podlomilo nohy. Dotklo se to 
tehdy všech výrobců nákladních aut. 
Zájemci na auta většinou neměli,  
a tak na tom vytěžily nejvíc firmy, 
které dovážely zahraniční auta jako 
Mercedes nebo Volvo a měly za se-
bou díky těmto výrobcům velký kapi-
tál. Díky tomu mohly suplovat banky 
a ten úvěr dávat zákazníkům samy. 

Za důležitý moment považuji  
i to, že kolikrát byli z různých důvodů 
k odchodu z LIAZu donuceni lidé, 
kteří byli odborníci. U nás to byl pří-
pad Karla Václavíka. Dělo se to ale  
i v nejvyšším vedení. Aby toho 
nebylo málo, chytré hlavy navíc 
vymyslely, že vlastně nepotřebují 
PZO Motokov (vývozce strojíren-
ských produktů, pozn. red.), protože 
všechno zvládnou sami. Jenže to 
nebyla pravda. Zpřetrhaly se všech-
ny možné vazby, a to LIAZu zlomilo 
vaz. Když se pak dostal pod Škoda 
Plzeň, už to jelo tunelem...

Ve kterém roce jste se s LIAZem 
rozloučil.

Odešel jsem v roce 1997. Ještě 
jsem zažil nového nejvyššího, pana 
Soudka. Přijel se v roce 1995 do vý-
voje podívat, zrovna jsme pracovali 
na té hliníkové kabině. Představili 
jsme mu ji a on prohlásil, že do roka 
bude auto s tou kabinou v sériové 
výrobě. Prý, kdo s tím nesouhlasí, 
může rovnou odejít. Řekl jsem mu, 
ať se nezlobí a že klidně odejdu, ale 
že to je nesmysl. Celý vývoj, jízdní 
zkoušky, homologace... Chtěl mě za 
tu troufalost hned vyhodit. Nakonec 
se domluvilo, že připravím síťový 
graf postupu prací, abychom se 
mohli bavit konkrétně. Dělal jsem ho 
ručně na papíře, měřil přes tři metry 
a vyšlo mi, že zavedení sériové vý-
roby bude trvat nějakých 2,5 roku. 
Soudek se mohl zbláznit. Najal na 
to profesora z Brna, aby dokázal, že 
měl pravdu. Ten člověk dostal pod-
klady, začal zpracovávat stejný graf 
v počítači... a vyšlo mu to skoro o rok 
delší než mě. Nevěděl totiž, jako člo-
věk zvenku, kde se dá něco urychlit 
a ošidit. Nakonec jsme to auto po-
stavili a prezentovali s úspěchem  
v Hannoveru v roce 1996. Pamatuji 
si, jak jsem se tam byl podívat na 
stánku Mercedesu, kde parta ně-

meckých kamioňáků vyzývala, aby 
se šli lidi z Mercedesu podívat na 
stánek LIAZu, jaké auto mají posta-
vit. To byl hezký pocit, ale bohužel 
reálně z toho nic nebylo.

I když jsem po odchodu z LIA-
Zu měl pěknou a zajímavou práci  
v bezva kolektivech, roky v LIAZu 
byly nejhezčí a rád na ně vzpomí-
nám.

Rád bych se nyní zaměřil na Ra-
lly Dakar. Je známé, že myšlenka 
zúčastnit se Dakaru se zrodila  
v Jablonci v hlavách pánů Fencla, 
Moskala a Koreckého. Jak jste to 
vnímali v Hradišti?

Ta myšlenka se nám líbila. Jen 
jsme se pozastavovali nad tím, že se 
do toho pustili zrovna Jablonečáci, 
když toho s auty vlastně tolik spo-
lečného neměli. V Jablonci se vyrá-
běly jen motory, celá auta vznikala  
v Hradišti. Myslím, že to byla záslu-
ha Karla Václavíka, že se ta závod-
ní auta nakonec stavěla v Hradišti. 
Probíhala tu stavba toho prvního 
tahače 4x4, první zkoušky, zkouše-
ly se stavět rychlejší nápravy, první 
prototypy...  Bez hradišťského vývoje 
by nebylo nic. Díky tomu se do té 
první party dostal z Hradiště Pepík 
Brzobohatý, kterému se přezdívalo 
Divokej Bill nebo Divočák. I o to Vác-
lavíkovi šlo, aby ten závod jel i někdo 
z Hradiště. A nutno říct, Pepa jako 
zkušební řidič opravdu divočák byl.

Vy osobně jste se Dakaru zúčast-
nil poprvé v roce 1987...

Na jaře, po druhém startu LIA-
Zu na Dakaru, za mnou přišel Ka-
rel Václavík a zeptal se mě: Umíš 
francouzsky? A já na to, že ne, ale 
že do zimy se to naučím. Hned mi 
bylo jasné, kam míří. Potom jsem 
se denně několik hodin učil z kazet 
pro samouky francouzsky. Manželky 
jsem se někdy na podzim zeptal, co 
chce přivézt z Paříže. Myslela si, že 
pojedu kluky vyprovodit. Kdybych jí 
řekl hned na začátku, že pojedu Da-
kar, určitě by mi to zakázala.

A nakonec z toho bylo kolik star-
tů? Kolik ročníků?

Nakonec z toho bylo pět ročníků 
Dakaru, jedna Rallye Faraonů a pět 
ročníků Truck Trialu. 

Na Dakaru jste vždy jel jako navi-

gátor. Čím je tento post specific-
ký? Co má navigátor na starost 
kromě mapy?

V průběhu závodu každé ráno, 
zatímco šoféři ještě spí, mažete na 
briefing. Vezmete si s sebou road-
book, ten itinerář, a organizátoři ho  
s vámi projedou a upozorní na ně-
jaké změny, na špeky. Já to obvykle 
absolvoval nejdřív ve francouzštině 
a pak ještě zkráceně v angličtině pro 
kontrolu, že jsem všechno pochytil. 
Pak jsme si dali snídani, a když byl 
čas, procházel jsem trasu podle iti-
neráře a dopisoval si do mapy údaje, 
které by nám v etapě mohly pomoct. 
A po snídani hup do auta. Šoféři si 
obvykle dávali k snídani kafe a já jim 
za to nadával a snídal radši kakao. 
Už po 45 minutách jsme totiž museli 
poprvé zastavovat.

A ta vaše úloha přímo v kabině?
Koukat ven stejně jako šofér, 

číst v roadbooku, nulovat počítadlo 
a případně hlídat kompas. Sledo-
vat trasu v mapě nutné úplně není, 
vždycky jsem ji ale měl připravenou. 
S Jirkou Moskalem jsme měli ze za-
čátku trochu konflikt, než jsme si vy-
jasnili, kdo má jakou zodpovědnost. 
Byla před námi nějaká skála, Jirka 
se předháněl s osobákem, kdo u ní 
bude první, a já mu říkám: Chceš je 
zabít? Jirka mě sjezdil, že navigátor 
nemá čumět okolo, ale do papírů  
a hlásit. Tak jsem to tak nějakou 
dobu dělal, ale samozřejmě to takhle 
nefunguje, protože terén vám říká, 
kde právě jste. Musím se pochlubit, 
že ve srovnání s tatrováky jsme se 
my ztráceli o něco méně.

A co se týče schopnosti řešit 
defekty na trase? Narážím na to, 
že o liazech se mluví jako o au-
tomobilech, které se dají opravit  
i v poměrně zoufalých podmín-
kách.

To určitě ano, měnili jsme na 
poušti v etapě hlavu motoru, o pár let 
později kluci v Libyi vyndali a opravo-
vali převodovku, výměna turba nebyl 
problém. Třeba v případě Tatry ze 
začátku platilo to, že když se něco 
většího podělá, tak se končí. Proto-
že díly, které se „nesmí“ porouchat, 
nevozili. V tomhle ohledu jsme to 
brali jinak. Na plošině jsme vozili hli-
níkové bedny a v nich bylo vyrovna-
né všechno, co jsme mohli potřebo-
vat. Kluci měli druhý ročník, co jsem 
s nimi jel, takový zlepšovák. Veškerý 
obsah těch beden se zabalil do igeli-
tových sáčků, a aby se nic nerozbilo, 
naskládali jsme to do beden a zalili 
vypěňovací pryskyřicí. Nic se ne-
rozbilo, ale když jste otevřel takovou 
bednu a viděl místo součástek jen 
tu zrzavou pěnu, stejně jste musel 
obsah kompletně vykuchat. Nebyl to 
úplně geniální nápad.

Jak se lišily předrevoluční a pore-
voluční ročníky Dakaru?

Ty dva ročníky, kdy jsme jeli 
ještě pod Motokovem, to byla po-
hoda. Ten další rok potom kamiony 
nesoutěžily. A v roce 1990 jsme jeli 
vlastně jako Svazarm Veselá. To 
organizoval Mirek Fanta, který ve 
Veselé dělal předsedu Svazarmu  
a závodil s osobními auty. Auto vzni-
kalo jako dřív ve vývoji, ale speciální 
věci, třeba pneumatiky, nebo peníze 
na zaplacení startovného, ty jsme 
museli už sehnat sami a jinde. Byl 
to balík a bylo to dost napjaté. Pořád 
jsme měli s platbami zpoždění a po-
řád jsme byli v kontaktu s pořadateli, 
kteří nám ty lhůty posouvali o dva 
dny, ještě o den, ještě o jeden... Těs-
ně před odjezdem z Prahy do Paříže 
jsme vlastně nevěděli, jestli budeme 

mít na cestu peníze, nebo ne.
O co šlo?

V Československu probíhal 
převrat, a tak jsme přišli o některé 
sponzory. Potřebovali jsme ještě 
zaplatit poslední splátku startovné-
ho a vyrazit do Francie. Ještě jsme 
okoukli, co se děje na Václaváku,  
a mířili do banky. Tam jsme zjistili, že 
na náš devizový účet ještě nepřišly 
všechny domluvené peníze od spon-
zorů. Věděli jsme, že peníze přijdou, 
ale v tu chvíli jsme je neměli. A tak 
nám dámy v bance poradily, ať zadá-
me v kanceláři ty platby do Francie, 
abychom měli uhrazené startov-
né, a rychle běžíme dolů na kasu  
a vybereme si hotovost. Banka měla 
pomalý systém, a tak, než schroup-
nul to, že jsme peníze odeslali, jsme 
si ty samé peníze na kase vybírali  
v hotovosti. Naštěstí pak ty sponzor-
ské peníze přišly, takže nemusel jít 
nikdo sedět. Mohli jsme tedy vyrazit 
na cestu. 

Vpředu na kabině nám zůstalo 
volné to nejdražší místo na reklamu. 
Nastříkali jsme tam Občanské fórum 
a jeli. Až do Německa jsme měli 
stažené zadky, aby nás kvůli tomu 
pustili přes hranice. Chtěli jsme pak 
fotku auta poslat prezidentu Havlovi. 
Třeba by býval měl radost. 

Ve Francii pak problémy s peně-
zi pokračovaly. Po přejímkách jsme 
zjistili, že firma Supraphon VOGUE, 
která nám slíbila 45 tisíc franků na 
naftu na celou cestu, se nakonec 
rozmyslela a odmítla nám peníze 
vyplatit. Nakonec nám na naftu 
půjčil pan Strager, který dělal LIA-
Zu ve Francii obchodní zastoupení  
a liazáci u něj tradičně před startem 
Dakaru mívali zázemí. Významně se 
u něj za nás přimluvila jeho společ-
nice, paní Barthell, to byla báječná 
stará dáma. Každopádně to shánění 
peněz bylo horší než celý závod.

V minulém rozhovoru jsme s Jiřím 
Moskalem rozebírali, co nahráva-
lo na Dakaru tatrám. V jakém ohle-
du jim mohly liazy konkurovat?

Když přišel náročnější terén 
nebo velbloudí tráva – tak se říká ta-
kovým velkým trsům vysokým třeba 
jako židle, tam jsme trpěli, zatímco 
tatry to tam mohly prostě poslat. 
Tam bylo to jejich nezávislé zavě-
šení a poloosy hodně znát. Liazy to 
mohly dohánět na pískových pláních 
a ani v dunách na tom nebyly nejhůř. 

Co jste říkal na to, když se Da-
kar začal jezdit po jiných trasách 
nebo i mimo Afriku? 

Nevadí mi to. Ono v té Africe 
už nebylo bezpečno. To by mohl 
vyprávět Jarda Lamač, kterému tam 
ukradli tatru. Ještě, když jsme jezdili 
my, tak už se v Africe střílelo. Pak 
dokonce zastřelili jednoho Francou-
ze, který se nedržel trasy a vzal to 
vesnicí, které jsme se měli podle iti-
neráře vyhnout. I na Kapském měs-
tě, v roce 1992 rušili dvě etapy kvůli 
bezpečnosti. Pokud organizátoři 
chtěli závod zachovat, jeho přesunu-
tí bylo asi jediná šance.

Sledoval jste Dakar i po roce 
2000? V roce 2003 startoval Mar-
tin Macík za doprovodu poslední-
ho nákladního auta sestaveného 
v LIAZu.

Abych pravdu řekl, po roce 1992 
jsme byli ještě na Rallye Faraonů. 
Pak už jsem nejel a ani v televizi 
závod nesledoval. Nemohl jsem. 
Nedělalo mi dobře na to koukat  
a nebýt tam. Celkem nedávno jsem 
to ale zase sledovat začal.

Martin Weiss
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Reakce na článek „Tak nám to jaro mohlo pěkně začít“ z minulého vydání Kamelotu
Tento příspěvek vznikl na zákla-
dě reakce pana agronoma ze ZD 
Březina, za kterou jsem velmi rád, 
neboť přispívá k utváření názorů na 
klimatickou změnu. Současně podo-
týkám, že si práce zemědělců velmi 
vážím.

Pan agronom se ve své reakci 
ohrazuje vůči „útoku“ na zeměděl-
ce, kteří nám „škodí“. Je to reakce 
na tuto jedinou větu v celém článku, 
kde je zemědělství zmíněno: „Dále 
je třeba změnit intenzivní chemické 
zemědělství, které ve svém důsled-
ku devastuje půdu na téměř mrtvou 
udusanou hmotu neschopnou udr-
žet a vsáknout dešťovou vodu, na 
zemědělství regenerativní, které do 
půdy zasahuje co nejméně, a přesto 
je schopno po prvopočátečním vý-
razném poklesu produkce zhruba na 
polovinu následně dávat úrodu i za 
poměrně nepříznivých klimatických 
podmínek a přitom ještě ukládat do 
půdy uhlík, a tím přispívat k jeho 
odčerpávání z atmosféry (což je už 
dnes dotováno z emisních povole-
nek).“ Pokud ve faktech o stavu půdy 
pan agronom spatřuje slova „útoku“, 
je to jeho názor.

Zkusme se vrátit v historii země-

dělství ne zas tak daleko, jen před 
kolektivizaci probíhající v 50. letech 
minulého století. Důsledek této zá-
sadní, a troufám si říci nepřirozené 
změny, je vidět na první pohled např. 
při překročení státní hranice mezi 
ČR a třeba Rakouskem. Široširé 
lány jsou sice právě v dnešní době 
velké zemědělské techniky mnohem 
jednodušší k obdělávání, ale je to 
za cenu často nerespektování míst-
ních podmínek eroze půdy, vodních 
prvků v krajině, rozlehlých ploch bez 
dříve běžných mezí s trávou, keři  
i stromy, které byly i útočištěm pro 
mnohé živočichy. Stačí se podívat 
na staré mapy, pohledy či obrazy 
krajiny a vidíte ten rozdíl. Společně  
s běžně používaným chlévským 
hnojem, který krom dodávaných ži-
vin kypřil půdu, se jednalo o přiroze-
né prvky zemědělské krajiny, kde se 
lidé přizpůsobovali potřebám přírody 
tak, aby se jim tato snaha vracela  
v podobě úrody. Snad každý sedlák 
usiloval o udržení svého hospodář-
ství v dobrém stavu i pro potomky.

Ano, produkce zemědělství 
dnešní doby významně vzrostla. Ne-
jde o to „nařizovat“ zemědělcům co 
a jak mají či nemají dělat. Mimocho-

dem tyto podmínky jsou zemědělci 
často nuceni splnit právě z důvodu 
toho, že jsou vázány na dotace. Jde 
ovšem o to domluvit se navzájem 
na do budoucna udržitelném země-
dělství v úzké vazbě na stav krajiny, 
která je pro nás životním prostředím 
poskytujícím základní potřeby – 
vzduch, vodu, živiny. Pokud si někdo 
myslí, že jsou chemické látky použí-
vané zemědělci kontrolovány podob-
ně jako léky pro lidi, je to v pořádku, 
prosím, je to také názor. Není ovšem 
lepší dělat svou životosprávou vše 
pro to, bychom léky nemuseli brát, 
a když, tak jen v život zachraňující 
situaci?

Ano, oxidu uhličitého je v atmo-
sféře zanedbatelně málo, ale jako 
skleníkový plyn má zásadní význam. 
Např. lidské oko také svou velikostí 
nepřesvědčí, svými schopnostmi ale 
ano. Navzdory tomu, že neváží ani 
půl promile celkové hmotnosti prů-
měrného člověka, dokáže zaměst-
nat až polovinu lidského mozku. 
Mimochodem, v pořadí největších 
producentů skleníkových plynů na 
obyvatele v EU se ČR pohybuje 
mezi prvními třemi.

Fyzikální vlastnosti atmosféry 

byly, jsou a budou výrazně ovlivněny 
přítomností radiačně aktivních (nebo 
též skleníkových plynů), zejména 
oxidu uhličitého (CO2), metanu (CH4) 
a oxidu dusného (N2O), jejichž kon-
centrace v atmosféře se od počátku 
průmyslové revoluce (přibližně od 
roku 1750) zvýšila výrazně nad při-
rozenou úroveň. Tyto látky emitova-
né člověkem v plynné fázi se stávají 
součástí globálních biogeochemic-
kých cyklů (též koloběh látek živým 
i neživým prostředím Země) a jsou 
tedy neoddělitelně spojeny se složi-
tými toky a transformacemi mezi růz-
nými složkami zemského systému 
(atmosféra, oceán, půda, biosféra, 
litosféra). V období posledních ně-
kolika miliónů let, byly koncentrace 
výše uvedených plynů v atmosféře 
ovlivňovány klimatickými podmínka-
mi, a proto v jistých mezích kolísaly. 
Současná situace způsobená vý-
raznými antropogenními (původem 
z lidské činnosti) emisemi situaci 
zásadně změnila. V současné době 
jsou to právě člověkem způsobené 
změny v biogeochemických cyklech, 
a z toho plynoucí nárůst koncentrací 
skleníkových plynů, které ovlivňují 
klimatické podmínky, a nikoliv na-

KOMENTÁŘE A NÁZORY

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE INZERCE

Nábytek Honza otevřel 
první prodejnu před 30 lety
Naši rodinnou firmu založil v roce 
1991 můj otec Jan Nohýnek, nyní 
aktivní důchodce. Šlo o obchodní 
firmu, která se mohla rychle rozvíjet 
díky zkušenostem, jež otec nabyl ve 
vedení prodejny nábytku Jednoty v 
Bakově nad Jizerou. Začínal jako 
společník ve firmě obchodující s 
nábytkem v Praze a v roce 1993 se 
uvedl již jako samostatná firma Jan 
Nohýnek-HONZA. První prodejnu 
nábytku v ulici Ivana Olbrachta v 
Mnichově Hradišti otevřel společně 
se dvěma zaměstnanci v domě, kde 
dříve fungovala prodejna potravin. 

Již od prvopočátků byl hlavním 
předmětem činnosti firmy prodej 
bytového nábytku a nábytku do 
škol. Během tří let se otec rozhodl 
specializovat a rekonstruoval patro 
prodejny, kde založil jedno z prvních 
středisek zdravého spaní v České 
republice. Již tehdy vzniklo velmi 
silné pouto s firmou Jelínek z Va-
lašského Meziříčí, která v 90. letech 
navázala na předválečnou historii a 
začala na trh uvádět skvělé lamelo-
vé matrace Sára. Dále jste si u nás 
mohli vyzkoušet tehdy populární 
vodní postele a na českém trhu jsme 
představili první matrace z paměťo-
vé pěny vyvinuté v NASA.

V roce 1997 přibyl další speci-
alizovaný obchod ve Vratislavicích 
nad Nisou a v roce 2000 v Mladé 
Boleslavi. 

Roku 2004 vznikla obchodní 
společnost NÁBYTEK HONZA s.r.o. 
Jednateli se stali Jan Nohýnek, otec, 
a Mgr. Jan Nohýnek, syn. 

Následně jsme zaplnili díru na 
trhu a vyprojektovali množství ná-
bytku pro mateřské školy. Naše ka-
talogy školního nábytku získávají na 
oblibě a každým rokem oslovujeme 

stále více škol. Vizualizace nábytku 
ve 3D je pro nás samozřejmostí. V 
roce 2012 jsme spustili e-shop, který 
umožňuje vybrat si nábytek přímo 
na míru. Dodáváme do všech typů 
školských zařízení v ČR se službami 
od zaměření až po montáž. V roce 
2021 jsme představili první show-
roomy nábytku ve virtuální realitě v 
České republice.

Veškerý rozvoj firmy by nebyl 
možný bez našich bývalých i sou-
časných zaměstnanců. Za to jim 
patří dík. To samé platí o našich zá-
kaznících, kterým naše firma dopřá-
vá pohodlí nejen během nocí. Přijďte 
si lehnout k Honzovi! Děkujeme za 
přízeň.

Jan Nohýnek ml., 
jednatel firmy Nábytek Honza

1991–1996

1996–1998

1999–2009

2009–2019

2020–

opak, jak tomu bylo přibližně do po-
čátku průmyslové revoluce.

Pan agronom zmínil jednu velmi 
důležitou souvislost, a to je zabírání 
zemědělské půdy na stavební parce-
ly. Zastavěnost sice v ČR v porovná-
ní s jinými zeměmi EU není taková, 
ale rychlost, jakou se zemědělská 
půda u nás zabírá, je jednou z nej-
větších. To je více než alarmující  
a krátkozraké, neboť se dá předpo-
kládat, že za tuto zabranou půdu 
již nikdy nebude náhrada. Tento 
zábor je především důsledek koná-
ní místních samospráv, které navr-
hují územní plány obcí s rozsahem 
zastavitelné oblasti. Tyto zábory 
následně posvěcují úřady, které by 
se měly opírat o platné zákony tvo-
řené našimi zákonodárci. Je přitom 
snad dostatečně známo, že z dlou-
hodobého pohledu je ekonomicky  
i ekologicky nejvýhodnější využívat 
již zastavěné plochy a modernizovat 
infrastrukturu. Nehodlám tu speku-
lovat, čí zejména okamžité finanční 
zájmy stojí asi obvykle v pozadí.

A k poslední zmínce pana ag-
ronoma o počasí, které se dle jeho 
slov tvoří nad oceány. Ano, oceány 
mají největší vliv na globální poča-

sí. Ovšem jeho konkrétní projevy  
v daném místě významně ovlivňují 
lokální podmínky (tzv. malý koloběh 
vody). Nejčastěji z oceánu přichází 
dešťové mraky, ovšem kde a jak moc 
následně nad zemským povrchem 
prší, ovlivňuje krom terénu také jeho 
pokrytí. Už staří sedláci říkali, že na 
suchou zem nerado pršívá. 

Závěrem bych chtěl zdůraznit, 
že opravdu nejde o vzájemné obvi-
ňování, kdo za co může. Současný 
stav je z dlouhodobého pohledu pro 
naše životní prostředí neudržitelný. 
To je vědecký fakt. Pojďme se domlu-
vit na tom, co můžeme udělat pro to, 
aby naše půda dávala přiměřenou 
úrodu i nadále, aby byl také dostatek 
vody (především pitné), kterou právě 
zemědělci také potřebují.

Ve svém článku se opírám  
o údaje zejména CzechGlobe – 
Ústavu výzkumu globální změny AV 
ČR, také ČHMÚ a Projektu Intersu-
cho – výzkum v oblasti monitoringu 
a klimatologie sucha v ČR, Evropě 
a USA s dopady mj. na zemědělství, 
jehož jsem také členem.

Patrik Lacina, 
meteorolog
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KALENDÁR AKCÍˇ

12. KVĚTNA, 20:00
ŽIVOT KOTĚTE

10. KVĚTNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
NEJVĚTŠÍ DAR
10. KVĚTNA, 19:00
SISU
11. KVĚTNA, 19:00
STRÁŽCI GALAXIE 3 3D

13. KVĚTNA, 20:00
ŽIVOT PRO SAMOUKY
14. KVĚTNA, 15:00
MYŠKA PATTIE: NA VLNÁCH DOBRODRUŽSTVÍ
17. KVĚTNA, 19:00
HYPNOTIC

20. KVĚTNA, 20:00
RYCHLE A ZBĚSILE 10
21. KVĚTNA, 15:00
MIA A JÁ VE FILMU

27. KVĚTNA, 9:00 AŽ 17:00
LIAZ MNICHOVO HRADIŠTĚ

24. KVĚTNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
BUĎ CHLAP!
24. KVĚTNA, 19:00
KATEDRÁLA
25. KVĚTNA, 19:00
FALCON LAKE
26. KVĚTNA, 20:00
RYCHLE A ZBĚSILE 10

28. KVĚTNA, 15:00
ŽIVOT KOTĚTE

18. KVĚTNA, 19:00
ŽIVOT PRO SAMOUKY
19. KVĚTNA, 20:00
STRÁŽCI GALAXIE 3

5. KVĚTNA, 20:00
STRÁŽCI GALAXIE 3
6. KVĚTNA, 20:00
STRÁŽCI GALAXIE 3
7. KVĚTNA, 15:00
SUPER MARIO BROS. VE FILMU

4. KVĚTNA, 19:00
SISU

3. KVĚTNA, 19:00
PISSARO – OTEC IMPRESIONISMU

KINO

31. KVĚTNA, 19:00
MUŽ, KTERÝ STÁL V CESTĚ

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
9. A 23. KVĚTNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
20. KVĚTNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
2., 9., 16., 23. A 30. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
3., 10., 17., 24. A 31. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
4., 11., 18. A 25. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
4., 11., 18. A 25. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
5., 12. A 19. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
PÁTEČNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA

24. KVĚTNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
MLČETI ZLATO 

DIVADLO

OSTATNÍ

6. KVĚTNA, 9:00 AŽ 12:00, ROCK POSILOVNA
JARNÍ A LETNÍ BAZÁREK
6. KVĚTNA, 4:00 AŽ 11:30, RMV VESELÁ
RYBÁŘSKÉ ZÁVODY VESELÁ 2023
8. KVĚTNA, 14:00, PARK U NÁDRAŽÍ (13:00 VESELÁ)
DEN VÍTĚZSTVÍ: PIETNÍ AKT
12. KVĚTNA, 18:00, KAFÉ OŘECH
KONCERT JANOVEC JAZZ BAND
13. KVĚTNA, 9:30 AŽ 11:00, PARK PŘED GYMNÁZIEM MH
FÉROVÁ SNÍDANĚ
13. KVĚTNA, 10:00, VESELÁ, FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ
HASIČSKÉ ZÁVODY MAPE CUP ČESKÉHO RÁJE
13. KVĚTNA, 14:00, SYCHROV U MNICHOVA HRADIŠTĚ
RODINNÉ ODPOLEDNE NA TÉMA ROBIN HOOD 2023
13. KVĚTNA, 17:00, KAPLE SV. ANNY
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA: SMÍŠENÉ SBORY
14. KVĚTNA, DOKSY
PO STOPÁCH KARLA HYNKA MÁCHY: EXKURZE S PRŮVODCEM

Mnichovohradišťský spolek genealogů láká k zájmu 
o předky a rodinné příběhy i dětské badatele

CENTRUM NÁRUČ
10. KVĚTNA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NA SLOVÍČKO S DULOU
12. KVĚTNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
SOUROZENECKÉ VZTAHY
15. A 29. KVĚTNA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
16. KVĚTNA, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
POHYBOVĚ-RELAXAČNÍ VEČER
17. KVĚTNA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
SPÁNEK U DĚTÍ
19. KVĚTNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
PRVNÍ POMOC U DĚTÍ
23. KVĚTNA, 9:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ŠÁTKOVÁNÍ
26. KVĚTNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
JAK NA NOČNÍK

Veselá hostí nejtvrdší
hasičské klání

Osm desítek závodníků z řad dob-
rovolných i profesionálních hasičů 
se v sobotu 13. května postaví na 
fotbalovém hřišti ve Veselé na start 
MAPE CUPu Českého ráje. První 
závodníci se na trať plnou silových 
překážek pustí úderem 10. hodiny. 
Více informací o hasičském silovém 
víceboji TFA naleznete na www.
pscligatfa.cz. (wes)

I když o genealogii má zájem spíše 
střední a starší generace, Mnicho-
vohradišťský spolek genealogů se 
nebrání ani dětským členům. Jeho 
nejmladšímu členovi bylo v době 
vstupu do spolku 12 let.

U starší generace, a to i mezi 
členy spolku, často slýcháme:  
„V dětství a mládí jsem se o své 
předky vůbec nezajímal a teď toho 
lituju. Měl bych tolik otázek na své 
prarodiče, ale už nemám koho se 
zeptat.“ Buďme proto prozíraví  
a hovořme včas s prarodiči a další-
mi pamětníky z rodiny, popisujme 
staré i novější rodinné fotografie  
a přispějme tak k uchování paměti 
jedinečných životů našich předků. 

Několik tipů, na co se nejstarších 
členů rodiny ptát, najdete na www.
rodokmenymh.cz/genealogie-pro-
-deti/. Vyzpovídejte své prababičky, 
pradědečky, babičky, dědečky, ale 
třeba i rodiče. 

Téma se také dá využít v řadě 
školních předmětů, což může být 
inspirace i pro učitele. Nabízí se sa-
mozřejmě dějepis, ovšem nemusíme 
zůstat jen u něj. Ve výtvarné výcho-
vě si děti mohou zkusit ztvárnit strom 
svých předků graficky, v informatice 
se naučit hledat matriky na internetu 
či počítačově zpracovávat vypát-
rané informace, v českém jazyce 
mohou psát slohové práce o životě 
svých předků či si připomenout vznik  

a historický vývoj příjmení a míst-
ních názvů, v zeměpise se seznámit  
s místy, kde předci žili, v biologii po-
chopit genetické souvislosti…

Pokud chcete s pátráním pora-
dit nebo se na něco zeptat, můžeme 
vám předat zkušenosti na našich 
schůzkách, které se konají jednou 
měsíčně v Domě Ludmila ve Vese-
lé. Kdokoliv bez ohledu na věk je na 
nich vítán! Termíny najdete na na-
šem webu. Informace získáte také 
na telefonu 724 700 656.

Petr Novák, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

INZERCE

INZERCE

Cílem seniorského výletu je 
Plzeň a Zruč nad Sázavou
Mladoboleslavský spolek Senioři nejen 
sobě zve zájemce z Mnichovohradišť-
ska na výlet, na který vypravuje autobus  
s možností nástupu v Mnichově Hradišti, 
Veselé a Bakově nad Jizerou. Ve čtvrtek 
4. května bude cílem výletu plzeňské 
muzeum loutek a muzeum letadel ve 
Zruči nad Sázavou.

Odjezd je naplánovaný z Mnichova 
Hradiště (zastávka u zdravotního stře-
diska) na 7. hodinu, v 7:30 autobus vyra-
zí od mladoboleslavského Domu kultury. 
V 10 hodin se cestovatelé zúčastní ko-
mentované prohlídky Air Parku ve Zruči, 
po níž bude následovat volný program. 

Po přesunu do Plzně bude program po-
kračovat návštěvou muzea loutek, kde 
budou mít zájemci po skončení komen-
tované prohlídky možnost vyzkoušet si 
práci loutkoherců.

Přihlásit se na výlet je možné na e-
-mailu info@seniorinejensobe.cz, osob-
ně na sekretariátu společnosti Malyra ve 
Veselé, nebo na pracovišti fyzioterapie  
v mnichovohradišťské sokolovně. Po-
drobnosti včetně katalogu výletů na le-
tošní rok naleznete na webu www.senio-
rinejensobe.cz, případně podrobnosti na 
tel. 733 505 832 sdělí předseda spolku 
Josef Bucman. (wes) TENIS

Mistrovská utkání Tenisového klubu Mn. Hradiště: 6. KVĚTNA (dospě-
lí A, dospělí C), 7. KVĚTNA (dorost, mladší žactvo B), 13. KVĚTNA 
(dospělí B, dospělí C), 14. KVĚTNA (mladší žactvo A), 27. KVĚTNA 
(dospělí A, starší žactvo), 28. května (dorost, mladší žactvo B)

DO 17. KVĚTNA, GALERIE KONÍRNA ZUŠ
VÝSTAVA OBRAZŮ M. STRÁNSKÉ „FANTAZIE A POHÁDKY“
3., 17 A 31. KVĚTNA, 16:00, RADNICE, ZASEDACÍ MÍSTNOST
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

28. KVĚTNA, 16:00, PLÁŽ NA KAMÍNKÁCH
PŘÍPRAVA PLÁŽE NA KAMÍNKÁCH NA SEZÓNU
27. KVĚTNA, 9:00 AŽ 23:00, MNICHOVO HRADIŠTĚ
70 LET LIAZU V MNICHOVĚ HRADIŠTI
30. KVĚTNA, 9:30, DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ
DEN DĚTÍ PRO NEJMENŠÍ
3. ČERVNA, AREÁL MSK A TENISOVÉHO KLUBU MN. HRADIŠTĚ
RODINNÝ DEN

MUZEUM
DO 27. SRPNA
VÝSTAVA TRADIČNÍ ŘEMESLA NAŠICH PŘEDKŮ
6. KVĚTNA, 10:00 AŽ 15:00, MUZEUM MĚSTA MN. HRADIŠTĚ
ŘEMESLNÝ WORKSHOP



Středoškolský a vysokoškolský 
pedagog, odborník v oblasti peda-
gogiky, novinář, autor monografií  
a odborných příruček Jiří Václav Klí-
ma se narodil 13. března 1874 v Mni-
chově Hradišti. Jeho otec Jan Klíma 
byl významnou osobností našeho 
města. Jako řídící učitel se zaslou-
žil o rozšíření zdejší obecné školy  
a o zkvalitnění vzdělávání žáků. Byl 
vynikajícím hudebníkem, působil 
jako ředitel kůru, byl činitelem řady 
místních spolků. Své dva syny, Jiřího  
a Stanislava, ovlivnil i profesně, oba 
dva se též věnovali pedagogice.

Jiří Václav absolvoval obecnou 
školu v Mnichově Hradišti, poté 
navštěvoval gymnázium v Mladé 
Boleslavi a v Praze. Na filozofické 
fakultě Karlo-Ferdinandovy univerzi-
ty v Praze a na univerzitě ve Vídni 
studoval moderní filologii, filozofii  
a estetiku. Působil jako profesor 
němčiny, češtiny a hudební výcho-
vy na reálce v Kostelci nad Orlicí,  
v Praze na Žižkově a v letech 1906–
1914 na dívčím lyceu v Chrudimi, 
jehož byl prvním ředitelem. Pracoval 
také jako inspektor Jedličkova ústa-
vu v Praze. Po roce 1918 pracoval 
v Československém pedagogickém 
ústavu J. A. Komenského, od roku 

1927 byl soukromým docentem 
pedagogiky na Univerzitě Karlově 
a poté také na ČVUT. Na sklonku 
života přednášel na nově zřízených 
pedagogických fakultách. Působil 
zároveň ve Slovanském ústavu. Pře-
kládal z němčiny a angličtiny.

Jako jeden z prvních českých 
vědců se zabýval pedagogikou jako 
samostatným oborem a spojením 
pedagogické teorie a praxe. Vydal 
celou řadu odborných pedagogic-
kých publikací i učebnic, uveďme na-
příklad Obecnou pedagogiku (1939) 

nebo Úvod do pedagogiky a didakti-
ky školy odborné (1939). Redigoval 
odborné sborníky, byl redaktorem 
časopisu Střední škola. Zabýval se 
životem a dílem J. A. Komenského; 
uveřejnil řadu studií a statí o Komen-
ském, přehled Komenského portré-
tů, pomníků a jím inspirovaných hu-
debních děl. Podílel se na vydávání 
spisů J. A. Komenského, některé  
z nich, například Kšaft umírající 
matky Jednoty bratrské, vydal sa-
mostatně. Byl jedním ze zakladatelů 
Spolku pro zbudování pomníku J. A. 

Komenského v Amsterodamu. 
Vzpomínky na své dětství v Mni-

chově Hradišti, které prožil ve staré 
škole vedle fary, zpracoval v knize 
Jirka. Pohádka mého dětství, kte-
rou vydal v roce 1943 a kterou měla 
svého času ve svých knihovničkách 
valná většina mnichovohradišťských 
občanů.  

Jiří Václav Klíma zemřel v Praze 
před 75 lety, 7. dubna 1948.

      Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště
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Za řemesly do muzea
Muzeum města Mnichovo Hradiště 
vás zve na výstavu Tradiční řemesla 
našich předků, která bude v letošní 
hlavní sezoně přístupná od 25. dub-
na do 27. srpna 2023.

Na výstavě bude možné vidět 
práci ševce, krejčího, sedláře, zlat-
níka, hodináře, hrnčíře, čalouní-
ka, košíkáře, nožíře, kloboučníka, 
sklenáře, fotografa, nebo i barvírnu 
látek. Kromě vybavení, které tito ře-
meslníci potřebovali, jsou na výsta-
vě také místní historické fotografie  
a konkrétní výrobky těchto živnostní-
ků, které vyrobili přímo v Mnichově 
Hradišti. 

Výstava vás přenese do histo-
rie, především do minulého století. 
Po jejím zhlédnutí budete dobře vě-
dět, kde měl v našem městě před sto 

lety svou živnost místní hrnčíř, jak se 
jmenoval krejčí, který šil šaty jen pro 
muže, nebo u kterého ševce si mohli 
nechat naši předkové vyrobit nové 
boty, případně opravit ty staré. 

K výstavě je připraven i dopro-
vodný program. V sobotu 6. května 
proběhne od 10 do 15 hodin řeme-
slný workshop. Během všech květ-
nových a červnových dopolední se 
bude pro žáky základních škol konat 
školní program. A dvě prázdninové 
soboty, 8. července a 19. srpna bu-
dou patřit dětem. V truhlářské dílnič-
ce si se členy Jednoty bratrské vlast-
noručně vyrobí výrobek ze dřeva.

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Divadelní soubor Tyl: A jak to bylo dál?
V dubnovém čísle Kamelotu jsme 
nahlédli do počátků a fungování 
ochotnického souboru v našem 
městě. Dnes se poohlédneme za 
historií ne tak dávnou.

Začátkem roku 1963 vzniká 
vedle již fungujícího ochotnického 
souboru soubor další. Jde o skupi-
nu mladých lidí, kteří uvádějí pás-
ma scének, monologů, tance, písní 
a pantomimy. Vznikl z absolventů  
zdejší jedenáctileté střední školy. 
Tato skupinka si říkala Budík a sta-
la se souborem Klubu pracujících.  
V jejím čele stál tehdy devatenácti-
letý Josef Flanderka. Rok nato bo-
hužel končí původní Spolek divadel-
ních ochotníků Tyl.

Budík, který měl ve svém reper-
toáru především malé jevištní formy, 
se přece jen časem uchýlil k tradiční 
dramatické tvorbě a fungoval až do 
roku 1967.

Až roku 1969 začíná opět v Mni-

chově Hradišti fungovat ochotnický 
soubor Tyl, složený právě z bývalých 
členů zaniklého Budíku. Nese název 
„Dramatický odbor J. K. Tyl Klubu 
pracujících“. Tento soubor si vedl 
velice dobře, a i přes to, nebo mož-
ná právě proto, že si začali jeho čle-
nové věřit, pocítili potřebu vedení ze 

Na Horku cestou světla
Období mezi Velikonoci a Letnice-
mi (ty letos připadají na neděli 28. 
května) je spojeno s událostmi, které 
přibližují zastavení tzv. cest světla. 
Že jste se s nimi na výletech dosud 
nesetkali? Jsou věcí novou a jejich 
„výskyt“ v ČR je zatím vzácností. 
Cesty světla mají stejný počet zasta-
vení jako známé křížové cesty, tedy 
čtrnáct. Nejbližší najdeme ve Zlatnici 

u Vidochova, nedaleko Nové Paky. 
Kdyby cesta světla vedla na 

Horku, její radostný obsah by se 
mohl stát vyjádřením vděčnosti, že 
doba covidu je za námi. Právě tak, 
jako v dávných dobách vznikaly 
památky spojené s tehdejšími epi-
demiemi, můžeme převzít „štafetu“ 
předků. 

Daniela Břoušková

HISTORIE

Jiří Václav Klíma (1874–1948)

strany profesionála. Proto požádali 
o spolupráci odbornou pracovnici 
Středočeského krajského kulturního 
střediska a dramaturgyni divadel-
ní agentury v Praze, paní Jarmilu 
Drobnou. Té se soubor líbil a s ob-
časným vedením souhlasila. 

Souboru se vedlo velice dob-

ře, účastnil se spousty divadelních 
přehlídek, kterými byly například 
Pojizerské hry v Dobrovici, přehlíd-
ka vyspělých divadelních souborů 
Středočeského kraje v Nymburce,  
přehlídka české divadelní klasiky 
v Žebráku, ale i Jiráskův Hronov.  
Z každé takové přehlídky si členo-
vé souboru odnášeli diplomy jak za 
herecká ztvárnění, tak i za návrhy 
kostýmů či scény.

Ochotnické divadlo si po celou 
dobu své existence vedlo a věřím, že 
stále vede, v našem městě i širším 
okolí velice dobře. 

Použité informace byly čerpány 
z knihy 1833–1983, vydané k výročí 
150 let trvání ochotnického divadla 
v Mnichově Hradišti, jejímž autorem 
byl Pavel Štěpán, dlouholetý režisér 
a herec souboru.

Aneta Hoření, 
DS Tyl Mnichovo Hradiště

CHODÍM PO MĚSTĚ
Svérázný interiér, vlídná obsluha, mimořádně chutná „hospodská“ jídla. To 
vše najdete v Podzámecké restauraci. Ráda tam chodím o sobotách, kdy 
nemám donášku z Amuse Bouche od Míry Peterky. Léty prověřeno! Díky!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Špunti na návštěvě v Hubálově

Učiliště v Hubálově nabídlo svou 
spolupráci a zapojilo se do projektu 
VISK Rozvoj polytechnického vzdě-
lávání žáků MŠ. Děti ze zapojených 
mateřských škol z regionu v rámci 
projektu navštívily v Hubálově ro-
dinnou sklárnu Urbanových. Sezná-
mily se tam s výrobou skleněných 
korálků, figurek a formování skla 
si pod dohledem mohly vyzkoušet. 
V rámci dopoledního programu si 
děti prohlédly areál našeho učiliště 
za doprovodu pana ředitele Kolo-
mazníka. Sledovaly práci žáků ve 
svařovně, v kovárně a odborných 
dílnách opravářů, automechaniků  

a instalatérů. Také nahlédly do výuky 
ve škole. Pan mistr Janíček připravil 
v  autodílně dráhu a ukázal jim také 
jízdu RC modelů aut. Ovládání autí-
ček pak děti dostaly do svých rukou 
a ocitly se na chvíli v roli závodníků. 
Paní učitelka Beranová pro ně na 
závěr v klubovně domova mládeže 
připravila aktivity, které byly nejen 
odpočinkové, ale hravou formou 
rozvíjely kreativitu a logické myšlení.  
Z nadšených reakcí dětí bylo znát, 
že se jim v Hubálově líbilo.

Radka Pitrmocová,
SOU Hubálov

Hubálovští závodníci v zahraničí
Školní tým RC Racing Hubálov 
se zúčastnil první dubnový víkend 
dvanáctihodinového mezinárodní-
ho závodu modelů aut na hybridní  
a vodíkový pohon. Naši žáci Daniel, 
Patrik, Petr a Zdeněk pod vedením 
mistra odborného výcviku a vedou-
cího kroužku modelářů v jedné oso-
bě Jana Janíčka vyjeli do jazykově 
nejbližší ciziny, na Slovensko. Absol-
vovali závod „Kysucká  H-12“ ve slo-
venském Kysuckém Novém Meste. 
Toto klání se konalo 1. dubna od 8 
do 20 hodin. Zúčastnilo se  osm sou-
těžních týmů. Naši závodníci skonči-
li v silné konkurenci špičkových týmů 

na pěkném pátém místě. Děkujeme 
klukům za reprezentaci.

Radka Pitrmocová,
SOU Hubálov

Učitelský sbor mnichovohradišťské školy, Klíma je druhý zleva v přední řadě.
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Největším úkolem včelařů 
je boj s varroázou
Základní organizace Českého sva-
zu včelařů Mnichovo Hradiště čítala  
k 15. únoru 2023 117 včelařů, což 
z ní činí největší základní organizaci 
Českého svazu včelařů na Boleslav-
sku. V sobotu 11. března se usku-
tečnila její výroční členská schůze, 
které se vedle včelařů zúčastnil také 
Jan Mareš, 1. místostarosta města 
Mnichovo Hradiště, a Pavel Pařík, 
člen Republikového výboru ČSV  
a zároveň člen místní organizace.

Členové Základní organizace 
ČSV Mnichovo Hradiště se k 15. 
únoru  starali o celkem 1441 včel-
stev, přičemž evidovali úhyn 98 
včelstev. Za rok 2022 vyprodukova-
ly včely místních včelařů 25.558 kg 
medu, 811,3 kg vosku, vychovaly 
221 včelích matek a v 61 případech 
včelaři se včelami kočovali za opylo-
váním zemědělských plodin.

Včelaři na schůzi zhodnotili 
uplynulé období, ve kterém se daři-
lo bez problémů plnit plán činnosti. 
Výbor se zabýval úkolem největším, 

tedy  bojem proti varroáze, dále za-
bezpečoval léčiva a ošetřování včel. 
Po vyšetření vzorků měli ve Státním 
veterinárním ústavu Praha bylo zjiš-
těno, že na základě výsledků je na 
50 stanovištích včel nutné provést 
jarní léčení včel. Šlo tak o nejhorší 
výsledek za poslední roky.

Včelařská organizace každým 
rokem organizuje nákup včelích 
matek z Výzkumného ústavu v Dole 
a Výzkumné stanice Liběchov. Za-
koupení těchto matek pomáhá hradit 
Městský úřad Mnichovo Hradiště  
a Městský úřad Bakov nad Jizerou, 
které každým rokem zasílají přísluš-
nou částku.

Po skončení schůze se usku-
tečnila přednáška Tomáše Moravce 
na téma problematika ošetřování  
a léčení včelstev během celého 
roku.  Přednáška byla velice kvalitní 
a včelaři si ji pozorně vyslechli.

Pavel Tvrzník, Jiří Blažek,
ZO Českého svazu včelařů MH

Pro některé členy místní rybářské 
organizace v Mnichově Hradišti 
nekončí jejich působení ve spolku 
zaplacením známky a splněním 
brigádní povinnosti. Věnují se po-
řádání akcí, rybářskému kroužku, 
rybochovným zařízením, revírům, 
ostraze a spoustě dalších dobrovol-
ných činností. 

Již třetím rokem mezi námi pů-
sobí parta rybářů věnující se zejmé-
na pstruhovým revírům. V rámci ka-
ždoročního zarybňování se vysazuje 
pstruh duhový, tzv. „duhák“, a pstruh 
obecný potoční, tzv. „potočák“. Do 
potoků a řek se ovšem vysazuje již 
tržní ryba, která je, jak říkají rybáři, 
úplně hloupá. Nezná místní vodu, 
úkryty a je snadným cílem pro ry-
božravé predátory. Naprostá větši-
na takto vysazených ryb nepřežije 
zimu. 

Do okolních revírů se vysazují malí pstruzi
Přirozenějším druhem pro „naši“ 

vodu je „potočák“. Mnichovohradišťí 
rybáři tak nakoupí plůdek, tedy malé 
ryby o délce 1,5 cm, které se pomocí 
kbelíků a sběraček roznesou po celé 
délce toku. Můžeme říci, že se jedná 
o několik kilometrů prošlých břehů. 
Kromě Mohelky a Zábrdky, což jsou 
pstruhové revíry rybářů z Mnichova 
Hradiště, nově obývají malí pstruzi 
i mimopstruhový revír, Jizeru. Po-
kud je rybka ve svém prostředí již 
takto odmala, lépe se přizpůsobí  
a je více odolná. Je zde velká šance, 
že se nestane jen dalším soustem. 
A naopak existuje šance, že by se 
pstruzi mohli v budoucnu vracet na 
místa, kde je rybáři vypustili, a tam 
se dokonce vytřít. To by byl úplný 
vrchol snažení místních rybářů. 
Tento cíl jsme podpořili i zvýšením 
spodní hranice lovné míry u „po-

točáka“ na 30 cm. V loňském roce 
jsme již pozorovali první výsledky. 
Pevně věříme, že letos to bude ještě 
lepší. Vše je financováno z vlastních 

prostředků organizace. Klukům patří 
velké díky!

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště

V sobotu 25. března proběhla  
v Klášteře Hradišti nad Jizerou vý-
roční členská schůze Českého ry-
bářského svazu, Místní organizace 
Mnichovo Hradiště. Na sále obecní-
ho úřadu se sešlo 53 členů, kteří si 
vyslechli zhodnocení loňského roku. 
I když se účast nemusí zdát hojná, 
musíme konstatovat, že se jedná   
v porovnání s okolními organizacemi 
o číslo poměrně vysoké. 

Na úvod se slova ujal předseda 
Tomáš Nohynek, který schůzi zahájil 
uvítáním všech přítomných. Hned 
poté byla uctěna památka zesnu-
lých členů a dále se pokračovalo 

Na výroční schůzi rybáři schválili zvýšení lovné míry
podle schváleného programu. Své 
zprávy přednesli další funkcionáři. 
Po krátké přestávce na občerstvení 
schůze pokračovala výhledem na 
letošní rok a přípravou pravidel pro 
hospodaření na rok 2024. Oproti loň-
skému roku vše zůstává beze změn. 
Co si přítomní dále odsouhlasili, byl 
návrh personálního obsazení výbo-
ru místní organizace nebo návrh na 
zvýšení lovné míry u pstruha obec-
ného potočního ze současných 27 
na 30 cm s platností od roku 2024. 
Toto zvýšení se týká všech revírů 
organizace, tedy Jizery, Mohelky  
i Zábrdky.

Dále byli oceněni jubilanti  
a proběhlo předání odznaků České-
ho rybářského svazu za dlouholeté 
členství. Všem dekorovaným moc 
gratulujeme a přejeme spousty 
zdraví! Ke slovu se dostali i hosté. 
Starosta Mnichova Hradiště Jiří 
Plíhal poděkoval rybářům za jejich 
činnost, kolegové z Mladé Boleslavi  
a Bakova nad Jizerou vyzdvihli aktiv-
ní činnost spolku, prezentaci na so-
ciálních sítích a vlastní rybochovov. 
Všichni konstatovali, že si uvědomu-
jí, o jak časově náročnou činnost jde.  
Najít další lidi, kteří by se chtěli ak-
tivně věnovat našemu koníčku a dát 

„tomu“ ještě o trochu více, je dnes 
téměř nadlidský úkol. Jako poslední 
popřál všem hodně zdaru zástupce 
Mysliveckého spolku Ptýrov Václav 
Havlík.

Jelikož se diskuse obešla bez 
dotazů, závěrečné usnesení jsme 
přijali jednomyslně. Na úplný závěr 
předseda organizace pozval všech-
ny na RMV Veselá, kde se bude  
6. května konat závod RZ Veselá. 
Více informací naleznete na www.
rybarimh.cz.

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště

Po půl roce se blíží potřeba provětrat 
šatník a připravit se na jaro a léto, 
proto je tu opět bazárek. V Rock po-
silovně (v areálu MSK)  budete moci 
nakoupit v sobotu 6. května od 9 do 
12 hodin. Pořídíte oblečení pro děti 
i dospělé, sportovní potřeby, hrač-
ky, knihy a další. Vše za rozumnou 
cenu. (jb)

Jarní a letní bazárek 
v Rock Posilovně

U příležitosti svátku sv. Floriána, 
patrona hasičů a požárníků, se  
v květnových dnech otevírají vybra-
né stanice Hasičského záchranného 
sboru Středočeského kraje. Mnicho-
vohradišťští hasiči pozvou na svou 
základnu v pátek 5. května mezi 9. a 
13. hodinou. K vidění budu vozidla,  
technika i vnitřní prostory.  (wes)

Otevřou se brány 
hasičské stanice
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PRÁCE U ČESKÉ SPOLEČNOSTI V MNICHOVĚ HRADIŠTI

Co Vás u nás čeká?
 Zajímavá a různorodá práce
 Práce s moderními technologiemi
 Čisté pracovní prostředí
 Přátelské prostředí menšího kolektivu
 Možnost učit se a profesně růst

Pojďte s námi vracet lidem úsměv

LASAK s.r.o. • Českobrodská 1047/46 • Praha 9 – Hloubětín • výrobní závod Mnichovo Hradiště • Jiráskova 601

www.lasak.cz/kariera
tel.: 739 275 132
e-mail: jobs@lasak.cz

PŘIJÍMÁME NOVÉ KOLEGY:

INZERCE

 

Mnichovo 
Hradiště 

tel. 326 771 027 

Mladá 
Boleslav 

tel. 326 729 155 

ZVEME VÁS NA OSLAVU 30 let 
prodejny v Mnichově Hradišti 

3.6.2023 od 13:00 
 v rámci Rodinného dne na hřišti MSK. 
Připravili jsme soutěže o ceny pro děti i jejich rodiče. Užijete 

si souboj matrací, běh s matrací aj. 

www.nabytek-honza.cz 

1. cena postel – Jaká postel na naší prodejně nebo 
v našem e-shopu se vám nejvíce líbí a proč? 
2. cena matrace – Kolik typů ANTIBAKTERIÁLNÍCH 
matrací najdete na našem e-shopu? 
3. cena rošt – Kolik lamel má rošt TRIOFLEX 
věnovaný do soutěže? 
 

Odpovědi s kontaktními údaji přes FB, 
na prodejnu nebo na info@nabytek-honza.cz . 

 

Již nyní SOUTĚŽ O CENY.  
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Kamelot: 
zpravodaj města 

Mnichovo Hradiště  

zapsán do evidence periodického tisku  
Reg. č.: MK ČR E 19893

číslo 5/2023, náklad 4070 ks
vychází 1. května 2023

jako měsíčník vydává město Mnichovo Hradiště, Masa-
rykovo náměstí 1, 

295 21 Mnichovo Hradiště 
IČ: 00238309

Šéfredaktor: Mgr. Martin Weiss
telefon: 606 635 289, email: kamelot@mnhradiste.cz

Chcete inzerovat v Kamelotu?
Máte zájem o umístění inzertního materiálu v městském zpravodaji  
a chcete tak oslovit všechny mnichovohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum Mnichovo Hradiště, které inzerci za-
smluvňuje a podklady následně předává redakci (kontaktní osoba: Tomáš 
Hejdrych, tomas.hejdrych@klubmh.cz, 326 772 464). Ceník inzerce na-
leznete na webu města v sekci Kamelot.

MNICHOVO HRADIŠTĚ - v ulici V Cestkách

Nabízíme k prodeji byty (s garáží) 
a prostory pro služby a obchod

Stavokombinát2  s.r.o.
Vesecká 97/12
460 06   Liberec 6
tel. 602 447 921
mail: janeba@stavokombinat.cz
https://www.stavokombinat-invest.cz/

Předpokládaný termín dokončení do konce roku 2023

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ
II. etapa

INZERCE


